

KRZYSZTOF R. PROKOP – GLIWICE

**WYPISY ŹRÓDŁOWE DO BIOGRAFII POLSKICH BISKUPÓW
I OPATÓW Z CZASÓW RZECZYPOSPOLITEJ OBOJGA
NARODÓW ORAZ NIEWOLI NARODOWEJ DOBY ZABORÓW
(XVI – XIX w.)**

(Część IX)

Doświadczenia związane z wydawaniem drukiem źródeł historycznych pokazują, że recepcja materiału zawartego w tego rodzaju edycjach dokonuje się z reguły w sposób powolny, a rezultaty trudu wydawców zdają się przez długi czas pozostawać dostrzeżone w stopniu znikomym. Z jednej strony decyduje o tym obfitość ukazujących się publikacji, których liczba jest zgoła nie do ogarnięcia (także z racji ich rozproszenia po często lokalnego charakteru periodykach), z drugiej pozostawiające nieraz sporo do życzenia „zacięcie” kwerendowe wielu adeptów Klio, którym łatwiej „wywahać otwarte drzwi”, ignorując fakt wydania danego źródła drukiem, aniżeli przedsiębrać czasochłonne i zarazem żmudne poszukiwania bibliograficzne. Wszelkie dowody dostrzeżenia przez innych badaczy świeżej daty edycji źródłowych mogą tedy cieszyć, choć zarazem pewne rozczarowanie niesie wraz z sobą okoliczność, iż często przybierają one postać przyczynków o znikomym ciężarze gatunkowym, których autorzy poświęcają osobny tekst tego rodzaju drobiazgom, jak uściślenie daty lub miejsca narodzin postaci, której imię i nazwisko kojarzone jest najwyżej przez znawców epoki. Nie inaczej rzecz przedstawia się, gdy chodzi o recepcję materiału zawartego w dotychczasowych częściach *Wypisów źródłowych do biografii polskich biskupów i opatów*, z których obecna jest już dziewiątą¹.

¹ Przykładowo w poprzednim tomie półrocznika *Archiwa, Biblioteki i Muzea Kościelne* ukazał się tego typu przyczynek K. Haptasia, *Miejsce urodzenia biskupa przemyskiego Michała Tomasza Wincentego Korczyńskiego (1784-1839)*, „Archiwa, Biblioteki i Muzea Kościelne”, 93 (2010) s. 87-90 (na pewne niezrozumienie istoty i celu *Wypisów źródłowych do biografii polskich biskupów i opatów* wskazuje zawarta tam w przypisie 16 na s. 90 uwaga, iż jakkolwiek „podawane dotychczas informacje o dacie i miejscu urodzenia biskupa Korczyńskiego zbiera w swoim artykule [sic!] K.R. Prokop”, to jednak „można do nich dodać nadto [hasło encyklopedyczne] F. K. Sobieszczańskiego”;

Znamienne, iż najprędzej przedmiotem zainteresowania innych autorów stały się metryki chrztów, zaczerpnięte przede wszystkim z akt procesów informacyjnych, poprzedzających nominacje biskupie. Tego rodzaju świadectw wydano dotychczas w ramach niniejszej serii niemal 120, przy czym dotyczyły one następujących hierarchów (wyliczając w kolejności alfabetycznej):

Ankwicz Andrzej Alojzy
Augustynowicz Jakub Stefan
Augustynowicz Jan Tobiasz
Baraniecki Łukasz
Bardziński Ignacy
Bąkiewicz Klemens Andrzej
Bereśniewicz Aleksander Kazimierz
Borowski Kasper
Brodziszewski Wojciech Anzelm
Bystrzycki Jowin Franciszek
Chełkowski Józef
Chmielewski Tomasz
Chołoniewski Andrzej
Chyczewski Marcin
Cybichowski Józef
Dembowski Antoni Sebastian
Dembowski Jan [młodszy]
Denhoff Jan Kazimierz
Dzięcielski Marcelin Józef
Feliński Zygmunt Szczęśny
Fiałkowski Antoni
Gałęcki Antoni
Gawroński Andrzej
Gembarth (Gembarth) Józef
Geritz Józef Ambroży
Giedroyć Ignacy
Giedroyć Józef Arnulf
Giedroyć Szymon Michał
Gniński Jan Chryzostom Benedykt

raz jeszcze należy zatem podkreślić, że podawana w przypisach do owych wypisów źródłowych bibliografia ma charakter wyłącznie orientacyjny i w żadnym razie nie stanowi próby zebrania wszystkich wzmianek na temat danego faktu, na jakie można napotkać w literaturze przedmiotu. Zob. również: M. Dzięcielski, *Feliks Łukasz i Franciszek Ignacy Lewiński – biskupi podlascy*, „Studia Pielpińskie”, 41 (2009) s. 165-179 (zwłaszcza s. 175 i tamże przyp. 29; na marginesie trzeba zauważyć, że w zupełności bezpodstawną jawi się supozycja autora owej publikacji, jakoby „wydawca tego dokumentu [chodzi o metrykę chrztu biskupa F. I. Lewińskiego, zaś wydawcą jest piszący obecne słowa] podał, iż Franciszka Ignacego ochrzczono w kościele strzepskim, choć z dokumentu wynika jedynie, że ochrzcił go komendarz strzepski”). Por. nadto J. R. Marczewski, *Czas i miejsce urodzenia dwóch biskupów lubelskich: Józefa Marceliego Dzięcielskiego i Wincentego à Paulo Pieńkowskiego*, „Archiwa Biblioteki i Muzea Kościelne”, 88 (2007) s. 65-75.

Goldmann Józef Joachim
Gorzeński Tymoteusz
Grabowski Joachim Józef
Gutkowski Jan Marcelli
Gutowski Wawrzyniec
Hatten (Hattyński) Andrzej Stanisław
Hirschler Maciej
Hohenzollern-Hechingen Józef
Hołowczyc Szczepan
Hołowiński Ignacy
Izdebski Wojciech
Janiszewski Jan Chryzostom
Jełowiecki (Jełowicki) Hieronim
Kahn Ferdynand Ignacy Helaniesz
Kamionka (Kamionko) Walery Henryk
Kaznowski Franciszek
Kłagiewicz Andrzej Benedykt
Kłokocki Adam
Kobielski Franciszek Antoni
Korczyński Michał Tomasz
Kosmowski Michał
Kossakowski Adam
Kossakowski Jan Nepomucen
Kowalski Kajetan Ignacy
Kozmian Józef
Krasiński Adam Stanisław
Kundzicz Tadeusz
Kunicki Michał Ignacy
Kutowski Jan Stanisław
Ledóchowski Mieczysław
Lenczowski Jan Kanty
Lewiński Franciszek Ignacy
Lipski Mateusz
Lipski Wincenty
Łętowski Ludwik
Łodziński Józef Antoni
Łubieński Stefan Wojciech
Łubieński Tadeusz Feliks
Machezyński (Machciński) Teodor
Mackiewicz Franciszek
Majerczak Maciej
Manastyrski (Monastyrski) Antoni
Marciejewski Polikarp Augustyn
Marwitz (Marwicz) Jan Nepomucen
Mathy (Matthy) Ignacy Stanisław

Miaskowski Józef
Mozdzeniewski Maciej Paweł
Nowiński Tomasz
Orański (Woyna-Orański) Adam
Pałucki Michał Wawrzyniec
Pawłowski Franciszek
Pawłowski Ignacy Ludwik
Pilchowski Dawid Zygmunt
Piwnicki Michał
Plejewski Konstanty Wincenty
Podhorodeński Jan Bożydar
Połubiński Jerzy
Pruski Andrzej
Przyłuski Leon Michał
Puzyna Nikodem
Raczyński Ignacy
Raczyński Wawrzyniec Antoni
Rostkowski Adam Franciszek
Siemieński Marcin
Skarszewski Wojciech Józef
Staniewski Józef Maksymilian
Stefanowicz Franciszek
Straszyński Paweł
Strojnowski Hieronim
Szembek Franciszek Antoni
Szembek Onufry Kajetan
Tomaszewski Walenty Maciej
Wacławiczek (Václaviček) Wacław
Wessel Adam Augustyn
Wielewiejski Łukasz Krzysztof
Wierzchlejski Franciszek Ksawery
Wilkxycki Baltazar
Wilkxycki Jan
Wojakowski Maurycy Maciej
Wojtarowicz Józef Grzegorz
Wojtkiewicz Adam
Wolicki Teofil
Wołowicz Andrzej
Wołonczewski Maciej
Wysocki Franciszek Ignacy
Zachariasiewicz Franciszek Ksawery
Załuski Andrzej Chryzostom
Załuski Marcin [starszy]
Zambrzycki Franciszek Remigiusz
Zglenicki Franciszek Ksawery

Ziegler Grzegorz Tomasz
 Zwierowicz Stefan Aleksander
 Żyliński Wacław Kazimierz

W obecnej części *Wypisów źródłowych* do obiegu naukowego wprowadzonych zostaje kolejnych siedemdziesiąt analogicznego charakteru świadectw metrykalnych, odnoszących się do chrztów późniejszych członków staropolskiego episkopatu (oraz dwóch komendatoryjnych opatów, czyli *de facto* administratorów opactw), a obok nich dalszych jeszcze dwadzieścia zapisek, spośród których większość dotyczy z kolei zgonów. Wszystkie one zostały wydane według od początku przyjętych przez nas zasad, w ramach wyróżnionych już wcześniej «bloków tematycznych» (Chrzty/Urodziny, Zgony/Pogrzeby, Varia), do których obecności osoby korzystające z zawartości poprzednich części są zatem przyzwyczajone. Tak samo też, jak i w tamtych, wskazania bibliograficzne w przypisach ograniczono do kilku podstawowych tytułów, pozwalających zyskać orientację, jak dotychczas prezentuje się stan ogólnie dostępnej wiedzy odnośnie do konkretnych faktów z *curriculum vitae* poszczególnych hierarchów, o których traktują publikowane świadectwa².

* * * * *

ŹRÓDŁA

ARCHIVIO SEGRETO VATICANO, RZYM (WATYKAN)

Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 116, 118, 119, 122, 123, 124, 150, 151, 152, 153, 154, 155, 156, 157, 160, 163, 164, 165, 166, 167, 168, 169, 172, 174, 175, 176, 178, 179, 181, 186
 Archivio Concistoriale, Iuramenta fidelitatis et Professiones fidei, vol. XIX
 Archivio Nunziatura di Vienna, vol. 76, 77, 215, 239, 415, 586, 659, 660
 Segretaria di Stato. Polonia, vol. 90; Add[itamenta] 5, Add[itamenta] 10, Add[itamenta] 12

ARCHIWUM ARCHIDIECEZJALNE W GNIEŹNIE

sygn. ACons, D 1

² Spośród uwzględnionych niżej hierarchów Kryspin Cieszkowski, Adam Kościa, Ignacy Augustyn Kozierowski, Ignacy Franciszek Krzyżanowski i Józef Proszyński *vel* Prószyński (początkowo także Ludwik Józef de Mathy) nie byli – jak zazwyczaj mylnie podaje się w publikacjach – sufraganami w diecezjach, po posługi w których zostali ustanowieni, lecz „nadliczbowymi” biskupami pomocniczymi, których nominacje uwarunkowane były różnorakimi względami, w każdym jednym spośród tych przypadków wymagającymi odrębnego rozpatrzenia.

ARCHIWUM DIECEZJALNE W PŁOCKU

sygn. ACapPloc 25

ARCHIWUM JASNEJ GÓRY, CZĘSTOCHOWA

rkp. 77, 535, 745

ARCHIWUM KAPITUŁY METROPOLITALNEJ KRAKOWSKIEJ (WAWEL)

sygn. AAct 13, AAct 21

ARCHIWUM KURII METROPOLITALNEJ W KRAKOWIE

sygn. AG 2

ARCHIWUM PAŃSTWOWE W KRAKOWIE (ODDZIAŁ NA WAWELU),
ARCHIWUM SIEDLISZOWICKIE ZAŁUSKICH

sygn. ASZ 22, ASZ 40, ASZ 86

* * * * *

SKRÓTY BIBLIOGRAFICZNE

- HC VI – *Hierarchia Catholica medii et recentioris aevi*, t. 6 – 1730-1799, cur. R. Ritzler & P. Sefrin, Patavii 1958
- Nitecki, *Biskupi* – P. Nitecki, *Biskupi Kościoła w Polsce w latach 965-1999. Słownik biograficzny*, Warszawa 2000
- Przybyszewski, *Katalog* – B. Przybyszewski, *Katalog kanoników krakowskiej kapituły katedralnej w XVIII wieku*, Kraków 2009
- PSB – *Polski słownik biograficzny*, t. 1-46→, Kraków – Warszawa 1935-2010→
- Szostkiewicz, *Katalog* – Z. Szostkiewicz, *Katalog biskupów obrządku łacińskiego przedrozbirowej Polski*, [w:] *Sacrum Poloniae Millenium. Rozprawy – Szkice – Materiały historyczne*, t. 1, Rzym 1954, s. 391-608.

* * * * *

CHRZTY / URODZINY

1

ALEKSANDROWICZ (WITOLD-ALEKSANDROWICZ)**Jan Alojzy biskup (Chełm/Kranystaw)****chrzest 16 VI 1727³**

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 167, k. 399v-400r (In libro metrices baptizatorum ecclesiae parochialis Brzozdoviensis, archidioecesis metropolitanae Leopoliensis)

Anno Domini 1727, die vero 16. Junii. Ego Michaël Ignatius Mikusiewicz, ecclesiae parochialis in Brzozdów curatus, baptizavi infantem nomine Joannem Aloysium, Magnificorum Dominorum Martini Alexandrowicz, thesaurarii Vinnicensis, et Helenae de Bachminskie, coniugum legitimorum, filium. Levantibus de Sacro Fonte Illustribus Magnificis Joanne de Tenczyn Tarło, palatino Lublinensi, cum Illustri Magnifica [k. 400r] Francisca de Cetnery Rzewuska, capitanea Viscensi. Infans de villa Czyzyce.

2

CHOMIŃSKI Michał Józef biskup (Żmudź/Miedniki)**chrzest 23 III 1730⁴**

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 153, k. 378v-379r (In libro metrices ecclesiae Woistomiensis/Voistomiensis [Voistomiae])

Anno Domini 1730, die 23 Martii. Ego Joannes Zrzelski, rector Collegii Zodziscensis Societatis Jesu, baptizavi infantem nomine Michaëlem Josephum, filium Perillustrium Magnificorum Dominorum Hilarii et Annae de Kopciis Chominsciorum, capitaneorum Pogiarnoviensium[?], coniugum legitimorum, nobilium. Levantes Perillustris Magnificus Ludovicus Chominski, capitaneus Oszmianen-

³ A. Kossowski, *Aleksandrowicz Jan Alojzy z przydomkiem Witold (1728-1781), biskup chełmski*, PSB, t. 1, s. 68 (data roczna urodzenia wyłącznie w nagłówku biogramu; brak daty dziennej); Szostkiewicz, s. 403 („ur. 16 VI 1727”); HC VI, s. 162 („baptizatus in parochiali ecclesia Brzozdoviensi dioecesis Leopoliensis 16. Junii 1727”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 5 („[ur.] 1728”)

⁴ C. Falkowski, *Chomiński Michał herbu Poraj (1729-1803), biskup eleuzyński, sufragan żmudzki, kanonik wileński, pisarz Wielkiego Księstwa Litewskiego*, PSB, t. 3, s. 417-418 („urodzony [w r. 1729] w województwie wileńskim jako syn Hilarego, chorążego oszmiańskiego i dziedzica Ruskiego Siola, Gawji, Wierzchni, oraz matki Anny Kopciówny”); Szostkiewicz, s. 424 („ur. 1729”); HC VI, s. 207 („natus Voistomiae dioecesis Vilnensis, baptizatus 23. Martii 1730”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 51 („[ur.] 1729”). Por. K. R. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas (Chracas) jako źródło informacji do dziejów hierarchii Kościoła katolickiego w Rzeczypospolitej Obojga Narodów u schyłku epoki staropolskiej*, „Archiwa, Biblioteki i Muzea Kościelne”, 90 (2008) s. 127. Nadto: *Urzędnicy Wielkiego Księstwa Litewskiego. Spisy*, t. 1 – *Województwo wileńskie XIV-XVIII wiek*, red. A. Rachuba, Warszawa 2004, s. 214 nr 1254 (Hilary Chomiński).

sis, cum Illustrissima Magnifica Anna Kopciowna, notaria Magni Ducatus Lithuaniae, [tum] Perillustris Magnificus Thomas Czechowicz, vicecapitaneus Oszmianensis, cum Perillustris Magnifica Domina Barbara Kocięłowa, capitanea Maskoviensi.

3

CIECISZOWSKI Kasper Kazimierz arcybiskup (Kijów – Łuck/Żytomierz – Mohylów)
chrzest 12 I 1745⁵

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 168, k. 168r-v (In libro metrices baptizatorum ecclesiae parochialis Vodinensis, dioecesis Posnaniensis)

Anno Domini millesimo septingentesimo quadragesimo quinto. Ego Martinus Nowosielski, praepositus parochialis Vodinensis, baptizavi infantem die 12. Januarii, cui nomen imposui Gaspar Casimirus, filium Magnifici Domini Dominici Columna Cieciszewski, pocillatoris terrae Livensis, et Mariannae de Suffczynskie, coniugum legitimorum. Levantibus Magnifico Francisco Rembielinski, venatore Minscensi, et Nobili Barbara Radzikowska, virgine de aula Ozarow.

3

CIESZKOWSKI Kryspin biskup (*Lwów) **narodziny 25 X 1730⁶**

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 163, k. 96v-97r (dokument arcybiskupa lwowskiego Wacława Hieronima Sierakowskiego z daty: Dunajów, 3 VIII 1772 r.)

Universis et singulis [...] significamus, quomodo sub tempus visitationis nostrae generalis et personalis ecclesiae praeposituralis [k. 97r] Brzezanensis in anno millesimo septingentesimo sexagesimo octavo expeditae, Perillustris Reverendissimus Crispinus Cieszkowski, ecclesiae nostrae metropolitanae custos et eiusdem ecclesiae praeposituralis Brzezanensis praepositus, requisita sua personalia iustificare volens, in defectu testimonii metrices seu ortus sui, calendarium anni mille-

⁵ M. Godlewski, *Cieciszowski Kasper Kazimierz herbu Kolumna (1745-1831), arcybiskup mohylowski i metropolita wszystkich kościołów rzymsko-katolickich w Cesarstwie Rosyjskim*, PSB, t. 4, s. 38 („syn Dominika, podczaszego liwskiego, urodził się w Ozorowie roku 1745”); Szostkiewicz, s. 426 („ur. w 1745 r.”); HC VI, s. 249 („natus in terra Livena sub parochia Vodinensi dioecesis Posnaniensis, baptizatus 12. Januarii 1745”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 55 („[ur.] 1745”); K. R. Prokop, *Sylwetki biskupów łuckich*, Biały Dunajec – Ostróg 2001, s. 169; K. R. Prokop, *Biskupi kijowscy obrządku łacińskiego XIV-XVIII w. Szkice biograficzne*, Biały Dunajec – Ostróg 2003, s. 144. Por. Prokop, «*Diario Ordinario*» oraz «*Notizie*» rzymskich drukarzy Cracas, s. 127.

⁶ Szostkiewicz, s. 427 (brak daty urodzenia); HC VI, s. 316 („natus Adamoviae dioecesis Cracoviensis 25. Octobris 1730”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 58 („[ur.] 25 X 1730”).

simi septingentesimi trigesimi, in quo Magnificus olim [*brak imienia*] Cieszkowski, succamerarius Novogrodensis, parens suus, manu sua propria, bene nobis nota [...], eundem Reverendissimum Crispinum, filium suum, eodem anno millesimo septingentesimo trigesimo, die vero vigesima quinta mensis Octobris, natum esse, et in ecclesia parochiali Adamoviae, dioecesis Cracoviensis, baptizatum nominatumque eidem sanctorum Joannis, Simonis, Stanislai et Crispini data fuisse annotavit.

4

CZAPSKI Walenty Aleksander biskup (Przemyśl – Włocławek)

chrzest 22 II 1682⁷

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 123, k. 483v-484r (Ex actis metrices ecclesiae Lalc[oj]viensis)

Anno Domini millesimo sexcentesimo octuagesimo secundo, die vigesima secunda Februarii. Ego Jacobus Philippus Colmner [Kolmer?], parochus Lalcoviensis et Opaliensis, baptizavi infantem, legitimorum ac Generosorum Dominorum coniugum Alexandri Czapski et Annae de Białachowskie Czapska, haeredum villae Smentowo, cui impositum est nomen Valentinus. Patrini fuerunt Generosus Dominus Samuel Czarlinski, iudex terrestris districtus Dirschoviensis, et Generosa Domina [*brak imienia*], [*k. 484r*] coniunx Generosi Domini Joannis Czapski de Bielsko.

⁷ W. Sarna, *Biskupi przemyscy obrządku łacińskiego*, t. 2, Przemyśl 1910, s. 422 (brak daty urodzenia; „był synem Jana Aleksandra Czapskiego i Barbary Białochowskiej”); A. Mańkowski, *Czapski Walenty Aleksander herbu Leliwa († 1751), biskup przemyski, potem włocławski*, PSB, t. 4, s. 195 (brak daty urodzenia; „był synem Aleksandra Jana i Anny z Białochowskich”); Szostkiewicz, s. 429 („ur. w 1683 r.”); HC VI, s. 348 („natus in loco Smentowo sub parochia Lalcoriensi [*sic!*] dioecesis Vladislaviensis, baptizatus 22. Februarii 1682”); J. Dygdała, *Czapski Walenty Aleksander herbu Leliwa (1682-1751), biskup kujawski*, w: *Słownik biograficzny Pomorza Nadwiślańskiego*, t. 1, red. S. Gierszewski, Gdańsk 1992, s. 260 („urodził się w Smętowie przed 22 II 1682 (data jego chrztu) jako syn Aleksandra, podkomorzego wendeńskiego, i Anny z Białachowskich”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 62 („[ur.] 1683”); T. Nowicki, *Słownik biograficzny rządców parafii archidiakonatu pomorskiego w XVIII wieku*, Lublin 2003, s. 55 („urodził się w Smentowie przed 22 II 1683 (data chrztu)”). Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 127. Nadto zob. F. Rzepnicki, *Vitae praesulum Poloniae [et] Magni Ducatus Lithvaniae res precipuae illorum temporibus gestae ad annum MDCCLX*, t. 2, Posnaniae 1762, s. 84 („Alexandri et Barbarae Białochowska filius”); *Receptiones seu installationes ad episcopatum, praelaturas et canonicatus Ecclesiae Cathedralis Posnaniensis ab anno 1532 ad annum 1800*, ed. R. Weimann, „Roczniki Towarzystwa Przyjaciół Nauk Poznańskiego”, 35 (1909) s. 130-131 („pater erat Alexander Czapski, armorum Leliwa, palatinus Pomeraniae, mater Anna Białochowska, de armis Sulima, ex palatinatu Chelmensi”).

5

CZARNECKI Józef Augustyn biskup (*Kijów*)**chrzest 19 III 1690⁸***ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 119, k. 220v*

Generosus Dominus Josephus Augustinus Czarnecki ex probis, honestis et nobilibus parentis, patre Nobili Joanne Czarnecki, matre Nobili Theressia de Gruszeckie, legitimis coniugibus, iuxta rituum Sanctae Romanae Ecclesiae copulatis, natus [est]; baptizatus [vero] in ecclesia parochiali Wołkowiensi, prout in libro baptizatorum praefatae ecclesiae habetur. Cuius tenor de verbo ad verbum est huiusmodi: Anno Domini millesimo sexcentesimo nonagesimo, die decima nona mensis Martii, ego Stephanus Orzeński, parochus Wołkowiensis, baptizavi infantem Josephum Augustinum, nobilium Joannis et Theressiae de Gruszeckie Czarneckich, legitimorum coniugum, filium. Levantes de Sacro Fonte fuerunt Magnificus Dominus Franciscus Gruszecki, subdapifer Parnaviensis, et Magnifica Domina Joanna Danielecka, pincernissa Braclaviensis.

6

DŁUSKI Ignacy Łukasz biskup (*Kamieniec*)**chrzest 4 XI 1724⁹***ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 175, k. 347v (In libris metrices baptizatorum ecclesiae parochialis Kumoviensis decanatus [C]helmensis)*

Anno Domini millesimo septingentesimo vigesimo quarto, quarta Novembris. Ego Stanislaus Tadewicz, vicarius ecclesiae Kumoviensis, baptizavi Sacro Fonte filium Ignatium Lucam, Generosorum Josephi et Elisabeth Dłuskie, coniugum legitimorum, pincernarum terrae Visnensis, de villa Zdzane. Levantes vero fuerunt Magnificus Dominus Franciscus Ciemniejewski, pincerna Ciechanoviensis, et Generosa Domina [brak imienia] Jankowska, de villa Wierzchowiny.

7

DOBIŃSKI Krzysztof Michał biskup (*Gniezno*)**chrzest 12 V 1695¹⁰**

⁸ Szostkiewicz, s. 429 (brak dat życia); HC VI, s. 199 („natus in parochia Wołkowiensi dioecesis Leopoliensis, baptizatus 19. Martii 1690”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 63 („[ur.] 1690”).

⁹ Szostkiewicz, s. 436 (brak dat życia); HC VI, s. 233 („natus in parochia Kumoviensi dioecesis Cracoviensis, baptizatus 4. Novembris 1724”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 76 („[ur.] 1724”). Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 128.

¹⁰ J. Korytkowski, *Prałaci i kanonicy katedry metropolitalnej gnieźnieńskiej od roku 1000 aż do dni naszych*, t. 1, Gniezno 1883, s. 225-228 (s. 225: „urodzony z Tomasza Dobińskiego i Magdaleny Morskiej”; brak daty urodzenia); Szostkiewicz, s. 436 (brak daty urodzenia); HC VI, s. 377 („natus in loco Proszovicae dioecesis Cracoviensis, baptizatus 12. Maii 1695”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 78

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 124, k. 784r (In libris metrices Prossoviensis)

Anno millesimo sexcentesimo nonagesimo quinto, die vero duodecima Maii. Religiosus Maurus Dobinski Ordinis Cisterciensis, conventus Clarae Tumbae prior, baptizavit filium Christophorum Michaëlem, Generosi Thomae Dobinski et Magdalenae, coniugum legitimorum, idque in praesentia loci commendarii Prossoviensis. Patrini fuere Bartholomaeus Gomolczyk et Regina Czapiarka, mendicantes.

8

DZIAŁYŃSKI Aleksander Tomasz biskup (Włocławek) **chrzest 12 III 1693**¹¹

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 123, k. 592r-v (Ex libro metrices ecclesiae Zakrzeviensis)

Ego Pater Stanislaus Łaskowski, capellanus Potulicensis, Ordinis Praedicatorum, baptizavi Alexandrum Thomam, filium Illustrissimi Magnifici Domini Pauli Działyński, palatinidae Calissiensis, matris vero Illustrissimae Magdalenae a Leszno [k. 592v] Leszczyńska, palatini Podlachiae filia, anno Domini 1693, die 12. Martii. Patrini fuere Magnificus ac Generosus Dominus Martinus Uminski, thesaurarius Brestensis Cuiaviensis, et Magnifica ac Generosa Theressia Skrzydle[w]ska.

9

GARNYSZ Maciej Grzegorz biskup (Włocławek [Gdańsk] – Chełm/Krasnystaw) **chrzest 13 III 1740**¹²

(„[ur.] 1695”); Przybyszewski, *Katalog*, s. 45 („urodził się w 1695 r.; syn Tomasza i Magdaleny Mokrskiej, krewny prymasa Stanisława Szembeka”). Por. J. Wieteska, *Katalog prałatów i kanoników prymasowskiej kapituły łowickiej od 1433 do 1970 r.*, Warszawa 1971, s. 96-97; Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 128.

¹¹ Korytkowski, *Prałaci i kanonicy katedry metropolitalnej*, t. 1, s. 240-242 (s. 240-241: „syn Pawła z Kościelca Działyńskiego, wojewody malborskiego, z województwa brzesko-kujawskiego, i Marii Leszczyńskiej, wojwodzianki podlaskiej”; brak daty urodzenia); S. Chodyński, *Biskupi sufragani włocławscy*, Włocławek 1906, s. 70 (brak daty urodzenia; „ojcem jego był Paweł na Działyniu i Kościelcu, matką Magdalena z Leszna Leszczyńska, córka wojewody podlaskiego”); Szostkiewicz, s. 441 (brak daty urodzenia); HC VI, s. 112 („natus in loco Zaluzeviensi [sic!] dioecesis Gnesnensis, baptizatus 12. Martii 1693”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 88 (brak daty urodzenia). Nadto zob. Wieteska, *Katalog prałatów i kanoników*, s. 94.

¹² Chodyński, *Biskupi sufragani włocławscy*, s. 88 (brak daty urodzenia; „ojcem jego był Józef, matką Anna Luboińska”); H. Wereszycka, *Garnysz (Garnisz) Maciej Grzegorz herbu Poraj (1740-1790), biskup chełmski i belski, podkanclerzy wielki koronny*, PSB, t. 7, s. 285 (brak daty urodzenia; „pochodził z nieznanych rodziców”); Szostkiewicz, s. 450 („ur. 13 III 1740”); HC VI, s. 253 („baptizatus in parochiali ecclesia Skomlinensi dioecesis Plocensis 13. Martii 1740”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 109 („[ur.] 13 III 1740”); Nowicki, *Słownik biograficzny rządców parafii*, s. 68. Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 129.

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 168, k. 184v/187r

Anno Domini 1740, die vero 13. Martii. Ego Petrus Latoszynski, parochus Skomlinensis, consistorii Vielunensis notarius, baptizavi filium nomine Gregorium Mathiam, Generosorum Josephi et Annae de Lubomskie Garnyszow, legitimorum coniugum. Patrinis e Sacro Fonte [k. 187r] levantibus Magnifico Petro Trzcinski, ensifero Gostynensi, et Magnifica Theressia de Mączynskie Bartochowska, venatorissa Siradiensi.

10

GEDROYĆ (GEDROYĆ) Jan Stefan biskup (*Wilno – Inflanty/Wenden – Żmudź/Miedniki*)

narodziny 2 II 1730¹³

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 151, k. 570v-571r (dokument biskupa wileńskiego Ignacego Jakuba Massalskiego z daty: Warszawa, 23 III 1763)

Universis et singulis [...] testamur ex fide digna relatione nobis constare, Perillustrem [et] Reverendissimum Dominum Stephanum Giedroyc, in ecclesia nostra cathedralis praelatum, natum esse anno Domini millesimo [k. 571r] septingentesimo trigesimo, mense Februario die secunda, ex legitimo matrimonio ac nobilibus parentibus [...], et pariter nobis constare eundem Perillustrem [et] Reverendissimum Dominum Giedroyc ad minores ordines et subdiaconatum per Reverendissimum Dominum Antonium Żółkowski, episcopum Allaliensem, suffraganeum Vilnensem, iam vero ad diaconatum et presbiteratum ordines per Illustrissimum Dominum Alexandrum Horain, episcopum Hirenensem, suffraganeum Samogitiae, promotum esse, et haec omnia in capitulo nostrae cathedralis ecclesiae circa installationem suam ad praeposituram per testimonia legitima deduxisse.

11

GŁOWIŃSKI Samuel biskup (*Lwów*)

chrzest 18 II 1703¹⁴

¹³ T. Turkowski, *Giedroyć Jan Stefan (zm. 1803), biskup inflancki, potem żmudzki*, PSB, t. 7, s. 427 (brak daty urodzenia; „rodzicami jego byli: Benedykt, stolnik wileński, i Zofia Wołczkówna”); Szostkiewicz, s. 455 (brak daty urodzenia); HC VI, s. 438 („natus prope Vilnam 2. Februarii 1730”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 115 („[ur.] 2 II 1730”). Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 129. Nadto J. Wolff, *Kniazowie litewsko-ruscy od końca czternastego wieku*, Warszawa 1895 [reprint: Warszawa 1994], s. 65-76; V. Petkus, *Vilniaus vyskupai Lietuvos istorijoje*, Vilnius 2002, s. 839.

¹⁴ Szostkiewicz, s. 456 (brak daty urodzenia); HC VI, s. 233 („natus in parochia Bratoponicensi [sic!], baptizatus 18. Februarii 1703”); B. Natoński, *Głowiński z Głowna Samuel herbu Roch II (po 1700-1776), biskup sufragan lwowski*, PSB, t. 8, s. 131 (brak daty urodzenia; „syn Mikołaja i Eufozyny Słomczanki”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 119 („[ur.] ok. 1700”).

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 119, k. 273v (Ex libro metricarum)

Ego Franciscus Josephus Waniszewski, parochus Bratoszowicensis, baptizavi infantem nomine Samuelem, Magnifici ac Generosi Dominis Michaëlis Głowiński, haeredis in Głowno et Wola Błędowa, et Euphrosinae Słomczanka, legitimorum coniugum. Cuius patrini fuere Magnus Dominus Jacobus in Zelgoszcza Zakrzewski, ac Generosa Nobilis Domina Constantia Brochocka, protunc arendatrix in oppido Bratoszowice. Die decima octava Februarii anno millesimo septingentesimo tertio.

12

GORCZYŃSKI Antoni biskup (*Kijów*)

chrzest 17 I 1698¹⁵

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 157, k. 192r (In libro metrices baptizatorum ecclesiae praeposituralis Bialensis, in diaecesi Brestensi sitae)

Anno Domini millesimo sexcentesimo nonagesimo octavo, die decima septima Januarii. Ego Stanislaus Baranowski, vicarius ecclesiae praeposituralis Bialensis, baptizavi infantem nomine Antonium, Nobilium ac Generosorum parentum Hiacinthi et Theresiae Gorczyński, coniugum legitimorum. Levantes de Sacro Fonte Magnifici ac Generosi Casimirus Kopakowski, venator Podlachiae, et Eva Skotnicka, ensifera Brestensis, de Siczyna.

13

GRABOWSKI Adam Stanisław biskup (*Poznań – Chełmża – Włocławek – Warmia*)

chrzest 7 VII 1698¹⁶

¹⁵ Szostkiewicz, s. 458 (brak daty urodzenia); HC VI, s. 184 („natus in loco Bialensi dioecesis Luceoriensis, baptizatus 17. Januarii 1698”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 125 („[ur.] 1698”).

¹⁶ Szostkiewicz, s. 460 („ur. 3 IX 1698”); HC VI, s. 311 („natus in loco Friedland in Prussia, baptizatus 7. Julii 1698”); S. Librowski, *Grabowski Adam Stanisław herbu Zbiświcz (1698-1766), kolejno biskup chełmiński, włocławski i warmiński*, PSB, t. 8, s. 478 („ur. 3 IX 1698 w Grabowie w powiecie człuchowskim jako najstarszy syn Andrzeja Teodora, sędziego ziemi człuchowskiej, później kasztelana chełmińskiego, i Barbary Zofii Kleist”); J. Dygdała, *Grabowski Adam Stanisław herbu Zbiświcz (1698-1766), biskup chełmiński, kujawski, warmiński*, w: *Słownik biograficzny Pomorza Nadwiślańskiego*, t. 2, red. Z. Nowak, Gdańsk 1994, s. 94 („urodzony z początkiem lipca 1698 (3 IX?), zapewne w Wielkim Buczku koło Debrzna, [jako] syn Andrzeja Teodora, kasztelana chełmińskiego, i Barbary Zofii z domu Kleist”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 130 („[ur.] 3 IX 1698”); Nowicki, *Słownik biograficzny rządców parafii*, s. 74; W. Zawadzki, *Duchowieństwo katolickie oficjalu pomezańskiego w latach 1525-1821*, t. 2 – *Słownik*, Elbląg 2009, s. 83 („ur. 3 IX 1698”). Także Korytkowski, *Pralaci i kanonicy katedry metropolitalnej*, t. 2, Gniezno 1883, s. 110nn; J. Nowacki, *Dzieje archidiecezji poznańskiej*, t. 2 – *Archidiecezja poznańska w granicach historycznych i jej ustrój*, Poznań 1964, s. 189 („syn kasztelana chełmińskiego Teodora; urodził się 3 IX 1698 w ro-

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 119, k. 453v (In libris metrices ecclesiae parochialis Fridlandensis)

Anno millesimo sexcentesimo nonagesimo octavo, die septima Julii. Ego Michael Josephus Goczalski, praepositus Fridlandensis, baptizavi Adamum, Magnifici Domini [brak imienia] Grabowski et Barbarae Sophiae, legitimorum parentum. Patrini: Ecardus Goltz de Grunowo et [brak imienia] Wulzlegrowa.

14

HOHENZOLLERN-HECHINGEN Jan Karol biskup (Chełmża – Warmia) chrzest 25 VII 1732¹⁷

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 175, k. 264r (Ex authenticocom baptizatorium albo parochiae Fryburgensis in Brisgovia basilicae Beatissimae Virginis Mariae in Caelos Assumptae dioeceseos Constantiensis)

dzinnym Grabowie pod Człuchowem”); A. Triller, *Grabowski Adam Stanisław (1698-1766)*, w: *Die Bischöfe des Heiligen Römischen Reiches 1648 bis 1803. Ein biographisches Lexikon*, hrsg. von E. Gatz unter Mitwirkung von S. M. Janker, Berlin 1990, s. 156 („er wurde am 3. 9. 1698 in Grabau (Grabowo) bei Schlochau als Sohn des Andrzej Teodor Grabowski, Kastellan von Kulm, un der Barbara Sophia von Kleist geboren”); J. Dygdała, *Adam Stanisław Grabowski (1698-1766). Biskup, polityk, mecenas*, Olsztyn 1994, s. 9 („W świetle ustaleń dotychczasowej literatury Adam Stanisław Grabowski urodził się 3 IX 1698 r. w rodzinnym Grabowie, położonym w pobliżu Białego Boru w powiecie człuchowskim województwa pomorskiego [...]. Tymczasem zachowany w Bibliotece [sic!] Watykańskiej w Rzymie odpis metryki chrztu świadczy, że w poniedziałek 7 VII 1698 r. ksiądz Michał Józef Guczalski, proboszcz w Debrznie, ochrzcił tamże Adama, syna [brak imienia] Grabowskiego i Barbary Zofii. Świadkami byli Ekard Goltz z Grunowa i Wolszlegerowa – zapewne bliscy sąsiedzi, bądź nawet powinowaci Grabowskich. [...] Można więc przypuszczać, iż Adam Stanisław [w rzeczywistości] urodził się z początkiem lipca (może 3 VII) 1698 r.”). Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 129-130. Nadto zob. Rzepnicki, *Vitae praesulum*, t. 2, s. 361 („Andreae, castellani Culmensis, et Kleystowna filius, primam aspexit lucem 1698, die III. Septembris”); *Receptiones seu installationes*, s. 139-140 („pater [erat] Theodorus Grabowski, castellanus Culmensis, armorum Miecz przez księżyc, palatinatu Pomeraniae et Calissiensis, mater Barbara Sophia Kleystowna, de armis Dwa wilki, ex palatinatu Pomeraniae”).

¹⁷ Szostkiewicz, s. 467 („ur. 25 VII 1732”); HC VI, s. 189 („natus Friburgi in Brisgovia dioecesis Constantiensis, baptizatus 25. Julii 1732”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 150 („[ur.] 1732”). Także T. Oracki, *Słownik biograficzny Warmii, Prus Książęcych i Ziemi Malborskiej od połowy XV do końca XVIII wieku*, t. 1, Olsztyn 1984, s. 105; A. Triller, *Hohenzollern-Hechingen Johann Carl Reichsgraf von (1732-1803)*, w: *Die Bischöfe des Heiligen Römischen Reiches 1648 bis 1803...*, s. 190 („wurde im Jahre 1732 zu Freiburg im Breisgau als Sohn des kaiserlich-österreichischen Generalfeldmarschalls Hermann Friederich von Hohenzollern und der Maria Gräfin von Öttingen-Wallerstein-Spielberg geboren und am 25. 7. getauft”); *Słownik biograficzny kapituły warmińskiej*, oprac. zbior., Olsztyn 1996, s. 93 (M. Borzyszkowski); J. Pater, *Wrocławska kapituła katedralna w XVIII wieku. Ustrój – skład osobowy – działalność*, Wrocław 1998, s. 194. Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 130. Zob. nadto tablicę genealogiczną w: K. R. Prokop, *Biskupi zachodniopomorscy (X–XX w.)*, Koszalin 2003, s. 326.

Anno Domini millesimo septingentesimo trigesimo secundo, die vigesima quinta Julii, Sacro baptizmati Fonte ablutus est Joannes Nepomucenus Carolus Ludovicus Josephus Ignatius Jacobus Aloysius, filius legitimus Illustrissimi et Excellentissimi Domini, Domini Hermani Friderici Sacri Romani Imperii comitis de Hohenzollern etc. etc., Caesareo Regia Maiestatis campi mareschalli et civitatis huius Fryburgensis gubernatoris, ac Illustrissimae et Excellentissimae Dominae Mariae Josephae Theresiae, natae Sacri Romani Imperii comitissae de Ottingen; patrinis Serenissimo principe electorali palatino Carolo Philippo, cuius loco suscepit Perillustris ac Excellentissimus Dominus Ferdinandus liber baro de Sickingen Hochburg etc. etc., excelsi regiminis et camerae Anterioris Austriae praefectus, patrino etiam Serenissimo principe Ludovico Georgio de Baaden Baaden, cuius vices supplavit Perillustris Dominus [*brak imienia*] liber baro de Wezer, inclytae Caesareae legionis Baadensis supremus centurio, patrino quoque Serenissimo principe Carolo Wilhelmo marchione de Baaden Durlach, a quo substitutus est Perillustris Wilhelmus liber baro de Rodt, inclytae Caesareae legionis de Keltler supremus vigiliarum praefectus. Matrino erat Illustrissima ac Excellentissima Domina Elisabetha Sidonia libera baronissa de Sickingen Hochburg, nata Sacri Romani Imperii comitissa de Pappenheim, baptismum conferente Reverendissimo Praenobili ac Magnifico Domino Joanne Jacobo Mathaeo Vicari, Sacrae Theologiae doctore, in hac Alma Caesarea Regia Archiducali Universitate Sacra Scriptorum [*recte Scripturae*] professore publico et ordinario, Celsissimi principis et episcopi Constantiensis consiliario ecclesiastico ac commissario episcopali, venerabilis ruralis capituli Fryburgensis decano, venerabilis chori in hujate basilica et parochiae rectore.

15

JEZIERSKI Stanisław (w zakonie Rajmund) biskup (Baków)

chrzest 8 V 1697¹⁸

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 123, k. 57r-57v (In libro metrices baptizatorum ecclesiae parochialis Tuchovicensis)

Anno Domini 1697, die 8^{va} Maii. Ego Fabianus Sebastianus Bilecki, commendarius Tuchoviensis, baptizavi infantem, de villa Siarnew, Illustrissimi et Magnifici Christophori Jezierski et Theressiae Cieciszewska, coniugum legitimorum, subdapiferorum Kiioviensium, cui nomen impositum est Stanislaus. Patrini fuere Generosi Domini Casimirus Szczygielski et Joanna Laskowska.

¹⁸ Szostkiewicz, s. 481 („ur. w 1686 r.”); HC VI, s. 112 („natus in dioecesi Cracoviensi, baptizatus in ecclesia parochiali Łukowiensi 8. Maii 1697”); J. Reychman, *Jezierski Stanisław Rajmund herbu Nowina (1698-1782), biskup bakowski w Moldawii*, PSB, t. 11, s. 211 (data roczna urodzenia wyłącznie w nagłówku biogramu; brak daty dziennej; „syn Krzysztofa, miecznika łukowskiego, potem podstolego kijowskiego, i Teresy z Cieciszewskich”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 183 („[ur.] 1698”). Por. Prokop, «*Diario Ordinario*» oraz «*Notizie*» rzymskich drukarzy Cracas, s. 131.

16

KACZKOWSKI Jan biskup (*Łuck*)**chrzest 26 I 1744**¹⁹

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 181, k. 93v-94r (In libro metrices ecclesiae parochialis Kodrąbensis)

Anno Domini millesimo septingentesimo quadragésimo quarto, die vigesima sexta Januarii. Ego Joannes Linowski, parochus Kodrąbensis, baptizavi filium nomine Joannem Chrisostomum, Magnificorum Alexandri et Dorotheae de Kobielskie Kaczkowskich, possessorum bonorum Lissowczyce [Lipowczyce?], pincernarum Braclaviensium, coniugum legitimorum, in assistentia patrinarum Illustrissimi et Reverendissimi Domini Antonii Erasmi Wołłowicz, secretarii Magni Ducatus Lithvaniae, et Magnificae Mariannae de Branickie Czaplicka, venatricis Dobrynensis.

17

KARP Jozafat Michał biskup (*Żmudź/Miedniki*)**chrzest 5 V 1679**²⁰

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 122, k. 348v

Anno Domini millesimo sexcentesimo septuagesimo nono, die quinta Maii. Baptizatus est Josaphat per me Marinum Lauxmin, praelatum praepositum Samogitiensem, parentum Perillustris Magnifici Domini Stephani Karp, tivuni Berzanensis, et Perillustris Magnificae Dominae Annae Godlewska, legitimorum parentum. Levantes [fuere] Magnificus Dominus Georgius Goluszanski, subdapifer Samogitiensis, cum Illustri Magnifica Virgine Barbara Godlewska, capitaneida Iodanensis[?]. Omnes de districtu Szavlensi.

18

KARSKI Jan biskup (*Gniezno*)**chrzest 22 X 1726**²¹

¹⁹ Szostkiewicz, s. 482 („ur. 26 I 1743”); HC VI, s. 162 („natus in loco de Lissowczyki dioecesis Gnesnensis, baptizatus 26. Januarii 1744”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 189 („[ur.] 26 I 1743”). Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 131.

²⁰ Szostkiewicz, s. 483 (brak dat życia); HC VI, s. 365n („natus in parochia Szaulensi dioecesis Samogitiensis, baptizatus 5. Maii 1679”); J. Gierowski, *Karp Józef Michał herbu własnego (ok. 1679-1739), sekretarz wielki koronny, biskup żmudzki*, PSB, t. 12, s. 94 (data roczna urodzenia wyłącznie w nagłówku biogramu; brak daty dziennej; „syn Stefana Kazimierza, ciwuna birżańskiego oraz podsędką żmudzkiego, i Barbary z Godlewskich”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 196 („[ur.] ok. 1679”).

²¹ Korytkowski, *Prałaci i kanonicy katedry metropolitalnej*, t. 2, s. 232-237 (s. 232: „syn Wojciecha Karskiego, stolnika rożańskiego, i Konstancji Szydłowskiej”; brak daty urodzenia), 636-

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 160, k. 297r (De libro ecclesiae parochialis Makoviensis)

Ego Simon Wierzchowski, altaris ecclesiae Makoviensis, baptizavi anno Domini millesimo septingentesimo vigesimo sexto, die vigesima secunda Octobris, infantem bino nomine Adalbertum Joannem, filium Magnificorum Adalberti Karski, venatoris terrae Rozanensis, et Constantiae de Szydłowskie, legitimorum coniugum, levantibus e Sacro Fonte Admodum Reverendo Francisco Modzelewski, praeposito Makoviensi, et Magnifica Josepha Karska, venatorida Posnaniensi.

19

KARWOSIECKI Dominik Kajetan (w zakonie **Piotr**) biskup (Baków)
chrzest 10 VIII 1728²²

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 166, k. 95r-v (Ecclesiae insignis collegiatae Zamoscensis metrices libris)

Anno Domini millesimo septingentesimo vigesimo octavo, die vero decima mensis Augusti, Reverendus Stanislaus Bojowski, vicecustos ecclesiae collegiatae Zamoscensis, baptizavi Dominicum Caietanum, Nobilium Valeriani et Annae Karwosieckich, coniugum legitimorum. [k. 95v] Patrini fuere Perillustris Admodum Reverendus Andreas Fabianski, custos Zamoscensis, praepositus Turobinensis, rector Academiae, et Generosa Domina Eleonora Wicka[?], dapiferissa Zytomiriensis.

-637; Szostkiewicz, s. 483 („ur. 22 X 1726”); HC VI, s. 244-245 („natus in bonis Zakliczewo sub parochia Makoviensi dioecesis Gnesnensis, baptizatus 22. Octobris 1726”); R. W. Wołoszyński, *Karski Jan herbu Jastrzębiec (1726-1784), biskup sufragan gnieźnieński*, PSB, t. 12, s. 130 („ur. 22 X 1726 w rodzinnym majątku Zakliczów w ziemi różańskiej województwa mazowieckiego; syn Wojciecha, stolnika różańskiego, i Konstancji z Szydłowskich”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 197 („[ur.] 22 X 1726”). Por. Wieteska, *Katalog prałatów i kanoników*, s. 118; Nowicki, *Słownik biograficzny rzędów parafii*, s. 96; Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 131.

²² Szostkiewicz, s. 484 („ur. 10 VIII 1728 r.”); HC VI, s. 113 („natus in loco Zamoscensi [Zamość] dioecesis Chelmensis, baptizatus 10. Augusti 1728”); J. Reychman, *Karwosiecki Dominik Piotr herbu Lubicz (ok. 1728-1789), prowincjał franciszkanów, biskup bakowski w Moldawii*, PSB, t. 12, s. 157 (data roczna urodzenia wyłącznie w nagłówku biogramu; brak daty dziennej; „syn Stanisława, łowczego winnickiego, i jego drugiej żony Joanny z Sierakowskich”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 197 („[ur.] ok. 1728”); K. R. Prokop, *Polscy biskupi franciszkańscy. Słownik biograficzny*, Kraków 2003, s. 84 („urodził się zapewne w r. 1728, w Zamościu w diecezji chełmskiej, i 10 VIII tr. został ochrzczony; przyszedł na świat [...] jako syn łowczego winnickiego Stanisława i Joanny z Sierakowskich”). Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 131. Nadto: P. Gałkowski, *Genealogia ziemianstwa Ziemi Dobrzyńskiej XIX-XX wieku (do 1939 roku)*, Rypin 1997, s. 92nn.

20

KICKI Ferdynand Onufry Bazyli arcybiskup (Lwów) **chrzest 8 VII 1721²³**

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 174, s. [45] (Metrica ex actis baptizatorum ecclesiae parochialis Gołymynensis)

Anno Domini 1721^{mo}, die 8^{va} mensis Julii. Ego Paulus Franciscus Konarzewski, praepositus Gołymynensis, baptizavi infantem nomine Ferdinandum Onuphrium et Basilium, filium Magnificorum Dominorum Alexandri Kicki et Constantiae de Przedwoiewskie, legitimorum coniugum, cuius levantes de sacro fonte fuere Perillustis Reverendus Dominus Balthasar Nowowieski, canonicus Pultoviensis, praepositus Karniewiensis, cum Magnifica Joanna de Przedwoie[w]skie, Szydłowski consorte.

21

KIERSKI Józef Tadeusz biskup (Poznań – Przemyśl) **chrzest 5 IV 1706²⁴**

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 122, k. 105v (Ex libro metrices baptizatorum ecclesiae Brisconistensis)

²³ K. Pułaski, *Kronika polskich rodów szlacheckich Podola, Wołynia i Ukrainy. Monografie i wzmianki*, t. 1, Brody 1911, s. 100 (brak daty urodzenia); HC VI, s. 393 („natus in loco Gołymynensis dioecesis Plocensis, baptizatus 8. Julii 1721”); C. Lechicki, *Kicki Ferdynand Onufry herbu Gozdawa (ok. 1715-1797), arcybiskup-metropolita lwowski obrządku łacińskiego*, PSB, t. 12, s. 387 (data roczna urodzenia wyłącznie w nagłówku biogramu; brak daty dziennej; „syn Aleksandra, podśędka ciechanowskiego, i Konstancji Przedwojewskiej”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 200 („[ur.] ok. 1720”); Przybyszewski, *Katalog*, s. 70 („urodził się około 1720 r.; syn Aleksandra, podczaszego podolskiego, i Konstancji Przedwojewskiej”); K. R. Prokop, *Arcybiskupi haliacy i lwowscy obrządku łacińskiego. Szkice biograficzne*, Biały Dunajec – Ostróg, 2010, s. 261. Por. K. R. Prokop, *Wypisy źródłowe do biografii polskich biskupów i opatów z czasów Rzeczypospolitej Obojga Narodów oraz niewoli narodowej doby zaborów (XVI-XIX w.)*, cz. 4, „Archiwa, Biblioteki i Muzea Kościelne”, 85 (2006) s. 327 nr 25; Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 131.

²⁴ Sarna, *Biskupi przemyscy obrządku łacińskiego*, t. 2, s. 478 (brak daty urodzenia; „był synem Michała Kierskiego; matka jego, nieznaną z imienia, była siostrą biskupa Stanisława Józefa Hozjusza”); Szostkiewicz, s. 484 („ur. w 1706 r.”); HC VI, s. 126 („baptizatus in parochiali ecclesia Brisconistensi dioecesis Posnaniensis 5. Aprilis 1706”); A. Gilewicz, W. A. Serczyk, *Kierski Józef Tadeusz herbu Jastrzębiec (1706-1783), sekretarz wielki koronny, biskup przemyski*, PSB, t. 12, s. 428 (data roczna urodzenia wyłącznie w nagłówku biogramu; brak daty dziennej; „syn Michała i Konstancji Hozjuszówny”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 201 (brak daty urodzenia). Także Nowacki, *Dzieje archidiecezji poznańskiej*, t. 2, s. 189-190 („rodem z Kiekrza pod Poznaniem, siostrzeniec biskupa Stanisława Józefa Hozjusza”, brak daty urodzenia). Por.: *Receptiones seu installationes*, s. 140 („pater eius erat Michaël Kierski, armorum Jastrzębiec, ex palatinatu Calissiensi, mater Constantia Hosiuszowa de armis Złotogoleńczyk, ex eodem palatinatu”); Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 132.

Anno Domini millesimo septingentesimo sexto, die quinta Aprilis. Ego Fr[ater] Augustinus Czaplicki, Ordinis Patrum Praedicatorum, baptizavi infantem legitimorum coniugum, Illustrissimi ac Magnifici Domini Michaëlis Kierski, burgrabii Gnesnensis, et Constantiae [*brak nazwiska*], cuius imposui nomina Iosephus et Judas Thaddaëus. Patrini fuere Illustrissima ac Generosa Domina Theressia Jemielska, castellana Naclensis, et Illustris Joannes Pałędzki, vexillifer Bidgostiensis.

22

KOCHNOWSKI Melchior Jan biskup (*Chełm/Kranystaw*) **narodziny 13 I 1720**²⁵

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 167, k. 420v-421r (fragment dokumentu notarialnego, którego wystawcą był «Magnificus Clemens Cantius Podziemkiewicz, [...] insignis collegiatae Zamoscensis canonicus, publicus sancta autoritate apostolica notarius, Studii Generalis Universitatis Zamoscensis rector»)

Universis et singulis [...] significamus [...] [et] fidem facimus Perillustrem Reverendissimum Melchiorem Joannem Kochnowski, [...] ecclesiarum cathedralium [C]hełmensis archidiaconum, insignis collegiatae Zamoscensis custodem, in Tysowa/Tyszowa [Tyszowce?] et Łukowa curatum, vicarium in spiritualibus et officialem generalem [C]hełmensem [...], esse fidei Catholicae virum, Catholicis et Generosis parentibus Joanne et Anna Kochnowskie, in palatinatu Cracoviensi, parochia vero Szczekocinensi, die 13. Januarii 1720 ortum [...].

23

KOMORNICKI Franciszek biskup (*Łuck*) **chrzest 9 IX 1733**²⁶

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 166, k. 118v (De libro metrices baptizatorum ecclesiae parochialis Dąbrowecensis/Dambrowecensis)

Anno Domini millesimo septingentesimo trigesimo tertio, die nona Septembris. Ego Stanislaus Więckowski, parochus ecclesiae Dąbrowecensis, baptizavi filium Magnifici Domini Antonii Komornicki et Magnificae Dominae Magdalenae de Rogoiskie Komornicka de Niewierszyn, coniugum legitimorum, cui impositum

²⁵ Szostkiewicz, s. 486 („ur. 12 I 1720 r.”); HC VI, s. 197 („natus in parochia Szczekocinensi dioecesis Cracoviensis 13. Januarii 1720”); S. Tworek, *Kochnowski Melchior Jan (zm. 1788), profesor Akademii Zamojskiej, biskup dionizeński, sufragan chełmski*, PSB, t. 13, s. 217 (brak daty urodzenia; „był synem Jana i Anny z Jarmundów”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 207 (brak daty urodzenia). Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 132.

²⁶ Szostkiewicz, s. 486 („ur. 9 IX 1733 r.”; mylna forma nazwiska: *Komarnicki*); HC VI, s. 137 („natus in loco Dambrowecensi dioecesis Gnesnensis, baptizatus 9. Septembris 1733”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 209 („[ur.] 9 XI 1733”).

est nomen Franciscus. Levantes fuere Magnificus Dominus Felicianus Komornicki et Magnifica Domina Marianna Komornicka de Niewierszyn.

24

KORYTOWSKI Józef Benedykt biskup (Gniezno)

chrzest 19 III 1729²⁷

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 186, 134v-135r (Metrica ecclesiae parochialis Swierczynensis)

Anno Domini 1729^{no}, die 19. Martii, baptizavit Admodum Reverendus Hiacynthus Rochus Dołkiewicz [Dotkiewicz?] infantem nominis bini Josephum Benedictum, Generosorum Andreae et Carolinae de Rogalinskie Korytowskich, [k. 135r] coniugum legitimorum. Patrini eius fuere Generosus Ladislaus Skorzewski et Magnifica Ursula Malczewska, subdapiferida Calissiensis.

25

KOSSAKOWSKI Józef Kazimierz Feliks biskup (Wilno [Troki] – Inflanty/Wenden)

chrzest 1 III 1737²⁸

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 167, k. 296v (De libro metrices ecclesiae parochialis Skorulensis)

Ego Adamus Okraianski, parochus Skorulensis, baptizavi infantem Josephum Casimirum Felicem, anno millesimo septingentesimo trigesimo septimo, die prima Martii, natum de legitimo thoro ex patre Perillustri Magnifico Domino Dominico Kossakowski, vicecapitaneo districtus Caunensis, et Perillustri Magnifica Domina

²⁷ Korytkowski, *Prałaci i kanonicy katedry metropolitalnej*, t. 2, s. 297-299 (s. 297: „syn Andrzeja Korytowskiego i Karoliny Rogalińskiej”), 638-639; Szostkiewicz, s. 489 („ur. 19 III 1729 r.”); HC VI, s. 280 („natus in parochia Swierzyce diocesis Poseniensis, baptizatus 19. Martii 1729”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 215 („[ur.] 19 III 1729”; mylna forma nazwiska: *Korytkowski*). Por. Prokop, «*Diario Ordinario*» oraz «*Notizie*» *rzymskich drukarzy Cracas*, s. 132. Nadto zob. *Receptiones seu installationes*, s. 148 („pater [erat] Andreas Korytowski, armorum Mora, mater Catharina Rogalinska, de armis Łódzia”).

²⁸ Szostkiewicz, s. 490 („ur. 1 III 1733 r.”); HC VI, s. 165 („natus in dioecesi Vilnensi 1. Martii 1737, baptizatus in ecclesia parochiali Skorulensi”); A. Zahorski, *Kossakowski Józef Kazimierz herb Szłepowron, przydomek Korwin (1738-1794), biskup inflancki, pisarz, targowiczanie*, PSB, t. 14, s. 268 („ur. 16 III 1738 w Szylach w powiecie kowieńskim; syn stolnika żmudzkiego Dominika i Marianny z Zabiełłów”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 217 („[ur.] 16 III 1738”). Por. Prokop, «*Diario Ordinario*» oraz «*Notizie*» *rzymskich drukarzy Cracas*, s. 133. Nadto Petkus, *Vilniaus vyskupai Lietuvos istorijoje*, s. 841, 858. O późniejszych losach J. K. Kossakowskiego zob. ostatnio K. R. Prokop, *Wyroki śmierci na Bożych pomazańców w czasie insurekcji kościuszkowskiej 1794 roku, w: «Ars boni et aequi». Księga pamiątkowa dedykowana Księdzu Profesorowi Remigiuszowi Sobańskiemu z okazji osiemdziesiątych urodzin*, red. J. Wroceński i H. Pietrzak, Warszawa 2010, s. 779-848.

Marianna Zabiellowna, filia notarii districtus Caunensis. Levantes de Sacro Fonte fuere Perillustris Magnificus Dominus Felix Piotrowicz, succamerarius Ducatus Samogitiensis, cum Perillustri Magnifica Domina Anna Medekszyzna, capitanea Caunensi.

26

KOŚCIA Adam biskup (*Żmudź/Miedniki)

chrzest 3 II 1731²⁹

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 179, k. 148v (In libro metrices baptizatorum ecclesiae parochialis Wierzchovicensis)

Rusiły Dwor. Anno millesimo septingentesimo trigesimo primo, die tertia Februarii. Ego Josephus Łoiewski, commendarius ex officio ecclesiae Wierzchovicensis, baptizavi infantem nomine Adamum Blasium Mathiam, Generosorum Joannis et Christinae Koscia, centurionis cohortis Sacrae Regiae Maiestatis, coniugum legitimorum, levante e Sacro Fonte Generoso Jacobo Wnorowski et Generosa Domina Ludovica Zborowska, pocillatorida Wołkoviscensi. Seduxi caeremoniis. Anno Domini millesimo septingentesimo trigesimo septimo, die vigesima Junii, in villa Rusiły, per me Josephum Raphaëlem Łoiewski, altariſtam Wierzchovicensem, suppletæ sunt caeremoniae Generosorum Adami et Antonii Koscia, praesentibus Generoso Domino [brak imienia] La Mar, centurione cohortis Reipublicae, cum Magnifica Domina Anna Buchowiecka; Magnifico Generoso Domino Josepho Chrzanowski, venatore Brestensi, et Theressia Łazniewska [...]; Magnifico Generoso Domino Josepho Łazniewski et Marianna Machwiczowa; Magnifico Generoso Domino Joanne Łazniewski et Joanna Buchowiecka, pincernida Novogrodensi, et aliis multis³⁰.

27

KOZIEROWSKI (KOZIOROWSKI) Ignacy (w zakonie **Augustyn**) biskup (*Gniezno)
chrzest 1 XII 1708³¹

²⁹ HC VI, s. 197 („natus in parochia Wierzchovicensi in Lithuania, baptizatus 3. Februarii 1731”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 218 (brak dat życia).

³⁰ Por. K.R. Prokop, *Varia genealogiczne XVII–XVIII wieku ze staropolskich metryk kościelnych z Warszawy i Wołczyna*, „Biuletyn Biblioteki Jagiellońskiej”, 54 (2004) s. 173 (i tamże przyp. 152–155).

³¹ Korytkowski, *Prałaci i kanonicy katedry metropolitalnej*, t. 2, s. 322–327 (s. 322: „urodził się roku 1708 z ojca Zbigniewa Kozierowskiego, z przydomkiem Saryusz, [i] z matki Salomei Boguckiej, podstolanki podlaskiej”); Szostkiewicz, s. 492 („ur. w 1708 r.”); HC VI, s. 65 („natus in loco Stanovicensi dioecesis Gnesnensis, baptizatus 1. Decembris 1706”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 222 („[ur.] 1728”); I. Makarczyk, *Biskupi polscy z Zakonu Kanoników Regularnych Laterańskich*, „Echa Przeszłości”, 8 (2007) s. 51–53 (całość artykułu na s. 23–56). Zob. nadto: I. Makarczyk, *Procesy informacyjne biskupów polskich z Zakonu Kanoników Regularnych Laterańskich*, w: *Przemijanie*

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 150, k. 5r (In metrica ecclesiae Stanovicensis)

Anno 1708, die 1. mensis Decembris. Ego Alexius Prusicus, canonicus Cureloviensis, parochus Stanovicensis, baptizavi filium nomine Ignatium, Generosi Domini Sbignei Kozierowski et Salomeae, coniugum legitimorum, de aula [bonorum] Dobromierz. Patrini fuerunt Generosus Antonius Odyniec cum Generosa Helena, sorore sua.

28

KRASICKI Ignacy Franciszek Błażej arcybiskup (Warmia – Gniezno)
chrzest 9 II 1735³²

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 154, k. 429r (Ex libro metrices baptizatorum ecclesiae parochialis Dubieccensis)

Anno Domini 1735, die 9. Februarii. Fr[ater] Gabriel Drzewiecki Ordinis Praedicatorum, capellanus aulae [in Dubiecko], baptizavit filium Ignatium Franciscum Blasium, Illustrissimorum et Magnificorum Joannis et Annae de Starzechowskie Krasickich comitum in Krasieczyn, castellanidarum Chelmensium, coniugum legitimorum, levantibus ad Sacrum Fontem Illustrissimo Francisco Załuski et Illustrissima Theofila de Wapowskie Załuska, coniugibus, palatinis Plocensibus.

29

KRZYŻANOWSKI Ignacy Franciszek biskup (*Przemyśl) **chrzest 15 II 1724³³**

i trwanie. Kanonicy Regularni Laterańscy w dawnej i współczesnej Polsce, red. K. Łatak i I. Makarczyk, Kraków [b.d.], s. 248-249 (całość artykułu – s. 233-263).

³² Szostkiewicz, s. 492 („ur. 3 II 1735 r.”); HC VI, s. 432 („baptizatus in parochiali ecclesia Dubieccensi dioecesis Premisliensis 5. Februarii 1735”); Z. Goliński, *Krasicki Ignacy Błażej Franciszek herbu Rogala (1735-1801), poeta, prozaik, komediopisarz, encyklopedysta, tłumacz, biskup warmiński i arcybiskup gnieźnieński*, PSB, t. 15, s. 144 („ur. 3 II 1735 w Dubiecku jako najstarszy [syn] Jana i Anny ze Starzechowskich”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 224 („[ur.] 3 II 1735”). Także A. Triller, *Krasicki Ignacy Błażej Franciszek (1735-1801)*, w: *Die Bischöfe des Heiligen Römischen Reiches 1648 bis 1803*, s. 241 („wurde am 3. 2. 1735 zu Dubiecko am San im polnischen Galizien [sic!] als Sohn des Jan Krasicki, Kastellan von Chelm, und der Anna Strzechowska geboren”); S. Achremczyk, *Krasicki Ignacy Błażej Franciszek herbu Rogala (1735-1801), biskup warmiński*, w: *Słownik biograficzny Pomorza Nadwiślańskiego*, t. 2, s. 496; *Słownik biograficzny kapituły warmińskiej*, s. 130 (A. Kopiczko); K. R. Prokop, *Arcybiskupi gnieźnieńscy w tysiącleciu*, Kraków 2000, s. 270. Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 133.

³³ Szostkiewicz, s. 495 (brak dat życia); HC VI, s. 363 („natus in parochia Opatoviensis dioecesis Cracoviensis, baptizatus 15. Februarii 1724”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 233 („[ur.] 1724”).

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 150, k. 440v-441r (In libro metrices collegiatae Opatoviensis parochialis)

Anno Domini millesimo septingentesimo vigesimo quarto, die vero decima quinta Februarii. [k. 441r] Ego Joannes Michałowski, vicescholasticus ecclesiae collegiatae Opatoviensis, baptizavi filium Ignatium Franciscum, Generosi Lucae Krzyżanowski et Franciscæ, coniugum legitimorum, gubernantium in Zochcin. Patrini fuere Stanislaus Turski et Anna Buskiewiczowa, mendicantes.

30

LENCZOWSKI Jan biskup (Kraków [Lublin])

chrzest 22 X 1721³⁴

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 155, k. 8r-v (In libro metrices ecclesiae parochialis Kamienscensis)

Anno Domini 1721, die vigesima secunda Octobris. Ego Joannes Sielawski, ecclesiae parochialis Kamienscensis parochus, baptizavi infantem nomine Joannem Cantium, filium Generosi Domini Joannis Lenczowski et Annae, coniugum legitimorum. Patrini fuerunt Generosus Dominus Alexander Siemaszko et [k. 8v] Marianna Suska.

31

LUBOMIRSKI Józef Stanisław komendatoryjny opat (Tyniec)

chrzest 28 I 1670³⁵

ASV, Segretaria di Stato. Polonia, vol. Add.5, b.p. (dokumenty związane z nominacją Józefa Lubomirskiego na komendatoryjnego opata tynieckiego; odpis aktu metrykalnego, znajdującego się «in libro metrices baptizatorum ecclesiae parochialis in Dąbrowa»)

³⁴ J. Wiśniewski, *Katalog pralatów i kanoników sandomierskich od 1186-1926 r. tudzież sesje kapituły sandomierskiej od 1581 do 1866 r.*, Radom 1926, s. 177 („urodził się w ziemi łuckiej w 1722 r.”); Szostkiewicz, s. 504 (brak dat życia; mylna forma nazwiska: *Łęczowski*); HC VI, s. 61 („natus in loco Kamienscensi [Kamieńsk] dioecesis Luceoriensis, baptizatus 22. Octobris 1724”); B. S. Kumor, *Dzieje diecezji krakowskiej do roku 1795*, t. 2, Kraków 1999, s. 109 („urodził się 22 X 1721 r. w Kamieńsku w diecezji łuckiej na Wołyniu”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 243 (brak daty urodzenia; mylna forma nazwiska: *Leńczowski*); Przybyszewski, *Katalog*, s. 264 („urodzony w 1722 r., pochodził z ziemi łuckiej”). Por. Prokop, «*Diario Ordinario*» oraz «*Notizie*» rzymskich drukarzy *Cracas*, s. 134; K. R., Prokop, *Wypisy źródłowe do biografii polskich biskupów i opatów*, cz. 6, „Archiwa, Biblioteki i Muzea Kościelne”, 89 (2008) s. 351, nr 4.

³⁵ P. Szczaniecki, *Katalog opatów tynieckich*, „*Nasza Przyszłość*”, 49 (1978) s. 199-205 (s. 200: „Józef urodził się około 1670 r.”). Zob. także T. Żychliński, *Złota księga szlachty polskiej*, t. 5, Poznań 1883, s. 120 (brak daty urodzenia); W. Dworzaczek, *Genealogia*, cz. 2 – *Tablice*, Warszawa 1959, tabl. 143 (brak daty urodzenia).

Anno Domini 1670, die 28. Januarii, Venerabilis Joannes Malkowicz, vicarius Dąbrowsiensis, baptizavit Magnificum Dominum Josephum, Illustrissimi et Magnifici Domini Alexandri, Sandecensis etc. capitanei, tum Illustrissimae et Magnificae Catharinae Lubomirski. Patrini fuerunt Generosus Dominus Joannes Otwinowski et Generosa Domina [*brak imienia*] Piotrowska, ad aulam Illustris et Magnifici capitanei nominati manentes.

32

ŁASZCZ Józef Antoni biskup (*Chelm/Krasnystaw – Kijów*)

chrzest 21 VII 1704³⁶

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 124, k. 77v (De libro metricae baptizatorum ecclesiae Łaszczoviensis)

Ego Gregorius Augustinus Macedowski, praepositus Łaszczoviensis, baptizavi geminos fratres Joannem Franciscum et Josephum Antonium, Illustrissimorum castellanorum Bełzensium Michaëlis Alexandri in Tuczapy, Łaszczow et Warąz Łaszcz tum Elisabeth in Krasieczyn de Modrzewo, coniugum legitimorum filios. Levantes e Sacro Fonte [fuere] Honesti Joannes Niedzwiedz et Anna Forbotnica de Nosocomio Łaszczoviensi pauperes; die vigesima prima Julii anno Domini 1704.

33

ŁASZEWSKI Michał Remigiusz biskup (*Warmia*)

narodziny i chrzest [?] 1682³⁷

³⁶ Korytkowski, *Prałaci i kanonicy katedry metropolitalnej*, t. 2, s. 515-518 (s. 516: „syn Aleksandra Łaszcz, naprzód kasztelana, a potem wojewody bełskiego, starosty grabowieckiego i jasielskiego, [oraz] Elżbiety Modrzewskiej, podskarbianki nadwornej koronnej i starościanki przemyskiej”); Szostkiewicz, s. 503 („ur. 1707 r.”); HC VI, s. 88 („natus in bonis haereditariis suae familiae in Łaszczów dioecesis Chelmensis, baptizatus 21. Julii 1704”); J. Staszewski, *Łaszcz Józef Antoni herbu Prawdzic (1704-1748), biskup sufragan chełmski i koadiutor kijowski*, PSB, t. 18, s. 261 („syn Aleksandra Michała, wojewody bełskiego, i Elżbiety Modrzewskiej; ur. w Łaszczowie, ochrzczony 21 VII 1704 wraz z bliźniaczym bratem Janem Franciszkiem”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 262 („[ur.] ok. 20 VII 1704”); Przybyszewski, *Katalog*, s. 108 („syn Aleksandra Michała, wojewody bełskiego, i Elżbiety Modrzewskiej; urodzony w Łaszczowie w 1704 r.”). Por. Prokop, *Wypisy źródłowe do biografii polskich biskupów*, cz. 4, s. 337 nr 43 (imię matki Anna); Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 134.

³⁷ Szostkiewicz, s. 504 (brak dat życia); HC VI, s. 272 („natus in loco Stenzycensi dioecesis Varmiensis anno 1682”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 262 (brak daty urodzenia). Także A. Triller, *Łaszewski Michał Remigiusz (1682-1746)*, w: *Die Bischöfe des Heiligen Römischen Reiches 1648 bis 1803*, s. 262 („*1682 auf dem westpreußischen Familiengut Stendsitz; sein Vater war Fähnrich”); *Słownik biograficzny kapituły warmińskiej*, s. 158 (A. Kopiczko) („ur. w 1682 w Stężycy, województwo pomorskie; syn Jana, szlachcica z powiatu mirachowskiego, i Justyny z Bystramów”); Z. M. Joskowski, *Biskupi z Ziemi Kaszubskiej. Słownik biograficzny*, Banino 2008, s. 20 („urodził się w 1682

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 116, k. 446v

Illustrissimus et Reverendissimus Dominus [Michaël Remigius Łaszewski], custos, canonicus ac nominatus suffraganeus Varmiensis, ex vero matrimonio, videlicet Perillustri Domino Joanne Łaszewski, vexillifero Mirachoviensi, et Justina, nata Bystramowna, parentibus, bonorum Stenzycensium haereditariis, in anno millesimo sexcentesimo octuagesimo secundo legitime natus et ortus [est], atque in ecclesia parochiali dictorum bonorum Stenzycensium, levantibus eundem ex Sacro Fonte baptismatis Illustrissimo Domino Remigio Bystram, palatinatus Pomeraniae succamerario, et Perillustri Domina Theressia Klińska, Mirachoviensis iudicissa, patrinis ad id specialiter vocatis et adhibitis [...], baptizatus est.

34

ŁOPACIŃSKI Jan Dominik biskup (Żmudź/Miedniki)

chrzest 9 V 1708³⁸

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 150, k. 452v (Ex metrica ecclesiae parochialis Malaticensis Ordinis Praedicatorum provinciae Russiae S. Hiacynti)

Anno Domini millesimo septingentesimo octavo, die vero nona mensis Maii, baptizatus est infans nomine Joannes Dominicus, filius Magnificorum Leonis Łopaciński et Reginae ex Święcickiis Łopacińska, legitimorum parentum, de villa Łopacin. Levantes ex Sacro Fonte fuerunt Perillustres Magnificus Dominus Thomas Poniatowski, pocillator Mscisławiensis, et Perillustres Magnifica Domina Eufrosyna Kaminska, castellana Mscisławiensis, per Admodum Reverendum Patrem Antonium Dubrawski, priorem conventus Malaticensis Ordinis Praedicatorum, iuratum parochum memoratae ecclesiae.

35

ŁOPACIŃSKI Józef Leon biskup (Żmudź/Miedniki)

chrzest 10 III 1751³⁹

r. w Stężycy Szlacheckiej na terenie powiatu mirachowskiego (obecnie kartuskiego) jako syn Jana i Justyny z Bystramów”).

³⁸ Szostkiewicz, s. 504 („ur. 9 V 1708 r.”); HC VI, s. 365 („natus in loco de Łopacinie in parochia Malaticensi dioecesis Vilmensis, baptizatus 9. Maii 1708”); W. Szczygielski, *Łopaciński Jan Dominik herbu Lubicz (1708-1778), biskup żmudzki*, PSB, t. 18, s. 398 („ur. w Łopacinie w województwie mścisławskim, a ochrzczony w Małatyczach 9 V 1704, był najstarszym synem Leona, mostowniczego mścisławskiego, i Reginy Święcickiej”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 264 („[ur.] 1708”). Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 135.

³⁹ Szostkiewicz, s. 504 („ur. 10 III 1751 r.”); HC VI, s. 417 („natus Leonpoli in parochia Sapiezyno-Drujensi dioecesis Vilmensis, baptizatus 10. Martii 1751”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 264 („[ur.] przed 10 III 1751”). Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 136.

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 172, k. 252v-253r (Ex metrica ecclesiae Ordinis Fratrum Minorum de Observantia Sapiezyno-Drujensis [cum delegata potestate parochialis])

Anno Domini millesimo septingentesimo quinquagesimo primo, die decima Martii. Ego Frater Josephus Micherski, guardianus conventus Sapiezynensis Ordinis Minorum Seraphici Patris S. Francisci de Observantia, baptizavi sola aqua infantem nomine Josephum Leonem Petrum, filium legitimi thori, natum ex progenitoribus Illustrissimis Magnificis Dominis Nicolao Łopacinski, instigatore Magni Ducatus Lithvaniae, et Barbara de domo Kopciowna, consorte eius, Leonpoli. Levantes ex Sacro Fonte infantis [k. 253r] recenter nati erant Perillustri Reverendus Dominus Raphaël Święcicki, canonicus Smolenscensis, et Perillustri Magnifica Domina Joanna Okuszkowna, castrametatrix Rzeczyceńsis. Ecclesiasticas vero ceremonias eiusdem baptizmi solenniter supplebam cum inunctione oleis sacris in Leonpoliensi ecclesia eiusdem parochiae, ego idem qui supra praefatus guardianus conventus Sapiechano-Drujensis anno Domini millesimo septingentesimo quinquagesimo primo, die decima quarta mensis Aprilis. Assistentibus primo loco Illustrissimo Excellentissimo Domino Josepho Sapieha, episcopo Dioce-sariensi, coadiutore Vilmensi, et Illustrissima Magnifica Domina Marianna Burzyńska, castellana Smolenscensi de domo Kopciowna. Secundo loco Perillustri Magnifico Domino Cypriano Mirski, ensifero districtus Bracławiensis, et Perillustri Magnifica virgine Constantia Kopciowna, thesaurarida Wilkomiriensi.

36

de MATHY Ludwik Józef biskup (Poznań)

chrzest 8 II 1727⁴⁰

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 178, k. 337v-338r (Ex metrica baptizatorum ecclesiae S. Nicolai Ordinis Praedicatorum Gedanensis)

Anno millesimo septingentesimo vigesimo septimo, die octava Februarii, ministrante Admodum Reverendo Patre Sacrae Theologiae magistro Fr[at]re Cornelio Willich, baptizatus est Ludovicus Josephus, patris Praenobilis ac Spectabilis Domini Hiacinthi Ignatii Mathy, matris Elisabethae Caeciliae natae Loupia. Patrini Illustrissimus et Reverendissimus Dominus Dominicus de Sienna Sieninski, epi-

⁴⁰ Korytkowski, *Pralaci i kanonicy katedry metropolitalnej*, t. 2, s. 602-606 (brak daty urodzenia; brak informacji o rodzicach); Szostkiewicz, s. 512 („ur. 8 II 1727 r.”); HC VI, s. 391 („natus in loco Gedanensi dioecesis Vladislaviensis, baptizatus 8. Februarii 1727”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 287 („[ur.] 8 II 1725”). Także Nowacki, *Dzieje archidiecezji poznańskiej*, t. 2, s. 191 („urodził się 8 II 1725, zapewne w majątku rodzinnym Kobierzynie na Pomorzu”). Por. *Receptiones seu installationes*, s. 144 (brak informacji o rodzicach); Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 135. Nadto zob. E. Cieślak, *Mathy Ludwik (zm. 1757), kupiec gdański, rezydent Francji w Gdańsku*, PSB, t. 20, s. 202-203; *Słownik biograficzny kapituły warmińskiej*, s. 164-165 (M. Borzyszkowski, A. Kopiczko); *Słownik biograficzny Pomorza Nadwiślańskiego*, t. 3, s. 170-173 (E. Cieślak, B. Kumor); Nowicki, *Słownik biograficzny rzędów parafii*, s. 142.

scopus Maroniensis, canonicus Cracoviensis et officialis Gedanensis, Praenobilis ac Famatus Dominus Michaël Reiman, matrina Excellentissima ac Magnifica Domina Sacri Romani Imperii comitissa Domina Justina Reyna.

37

MŁODZIEJOWSKI Andrzej Stanisław biskup (Przemyśl – Poznań)

narodziny 30 XI 1717

chrzest 6 XII 1717⁴¹

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 154, k. 333v-334r (In libro metrices baptizatorum ecclesiae praepositalis parochialis Goszczonoviensis)

Annus Domini millesimus [k. 334r] septingentesimus decimus septimus. Goszczanow, die sexta Decembris. Ego Nicolaus Malinski, vicarius ecclesiae Goszczonoviensis, baptizavi infantem natum die trigesima Novembris, nominibus Andream et Nicolaum, parentum legitimorum Generosorum Stanisłai Młodziejowski et Mariannae Dominikowska, coniugum. Ad Sacros Fontes levantes fuere Generosi Stanislaus Dominikowski et Constantia eiusdem cognominis Dominikowska (inter se germani), Generosi Basilii Pininski consors legitima.

38

Moszyński Konstantyn biskup (Inflanty/Wenden)

chrzest 9 I 1670⁴²

⁴¹ Korytkowski, *Pralaci i kanonicy katedry metropolitalnej*, t. 3, Gniezno 1883, s. 23 nn; Sarna, *Biskupi przemyscy obrządku łacińskiego*, t. 2, s. 471 („urodził się w r. 1717 [jako] syn Stanisława Młodziejowskiego i Marii Dominikowskiej”); Szostkiewicz, s. 518 („ur. 30 XI 1717 r.”); HC VI, s. 348 („natus in loco Goszczonoviensi [sic!] dioecesis Posnaniensis 30. Novembris 1717”); W. Müller, W. Szczygielski, *Młodziejowski (Młodziejewski) Andrzej Mikołaj herbu Korab (1717-1780), kanclerz wielki koronny, biskup poznański*, PSB, t. 21, s. 428 („urodzony 30 XI [1717] w niezamożnej rodzinie, był synem Stanisława i Marianny Dominikowskiej; na chrzcie otrzymał imiona Andrzej Mikołaj; później używał zwykle imienia Andrzej lub Andrzej Stanisław Kostka”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 298 („[ur.] 30 XII [sic!] 1717”); Przybyszewski, *Katalog*, s. 137 („urodził się 30 XII [sic!] 1717; syn Stanisława i Marcjanny Dominikowskiej”). Także Nowacki, *Dzieje archidiecezji poznańskiej*, t. 2, s. 112-113 („urodził się 30 XI 1717 ze Stanisława Młodziejowskiego, z województwa poznańskiego, i Marianny Dominikowskiej”). Por. *Receptiones seu installationes*, s. 147 („pater [erat] Stanislaus Młodziejowski, armorum Korab, ex palatinatu Posnaniensi, mater Marianna Dominikowska, de armis Podkowa i miesiąc, ex palatinatu Lancieniensi”); Zawadzki, *Duchowieństwo katolickie oficjalatu pomezańskiego*, t. 2, s. 166; Prokop, *Wypisy źródłowe do biografii polskich biskupów*, cz. 4, s. 341 nr 50 (imię ojca Jan); Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 136.

⁴² Szostkiewicz, s. 519 („ur. w 1670 r.”); HC VI, s. 435 („natus in parochia Chełmensi dioecesis Gnesnensis, baptizatus 9. Januarii 1670”); B. Kumor, *Moszyński Konstanty herbu Łódzia (1670-1738), biskup inflancki, prowincjał paulinów*, PSB, t. 22, s. 127 („urodził się we wsi Rudka nad Pilicą, dziedzicznych dobrach ojca; 9 I [1670] ochrzczony w parafii Chełmo w województwie sie-

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 119, k. 370r (Ex libro metrices ecclesiae parochialis Chelmensis, decanatus Cureloviensis, archidioecesis Gnesnensis)

Ego Reverendus Dominus Joannes Wzdulski, canonicus Cureloviensis, parochus Chelmensis, baptizavi filium nomine Constantinum, Nobilis ac Magnifici Domini Alexandri de Bnin Moszynski et Magdalенаe, consortis eius. Patrini fuerunt Illustrius ac Generosus Dominus Constantinus de Magna Sczawin Sczawinski, castellanus Crusviciensis, et Generosa Domina [*brak imienia*] de Mokre Vieysko Vieyska [= Ujejska], iudicissa terrae Severiensis. Anno Domini millesimo sexcentesimo septuagesimo, die nona mensis Januarii.

AJG, rkp 77, s. 87[84] (Annus Domini 1689)

Fr[ater] Constantinus Moszynski, Generosorum Alexandri et Magdalенаe Moszynski filius, annorum agens 18, indutus a Reverendo Patre Ambrosio Nieszporowicz, S[acrae] T[heologiae] D[octore], deffinitore provinciae, die 25. Novembris anno Domini 1688; fecit professionem coram Admodum Reverendo Patre Provinciali die 26. Novembris anno Domini 1689. In episcopum evasit, obiit in Claro Monte Częstochoviensi anno 1738.

39

NARUSZEWICZ Adam biskup (Smoleńsk – Łuck)

chrzest 25 X 1733⁴³

radzkim; był synem Aleksandra i Magdaleny Ujejskiej”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 300 („[ur.] 1670”). Nadto zob. Rzepnicki, *Vitae praesulum*, t. 3, Posnaniae 1763, s. 252 („Alexandri et Mariannae Uieyska filius”); *Receptiones seu installationes*, s. 139 („pater [erat] Alexander Moszynski, armorum Łodzia, mater Magdalena Ujewska [*sic!*], de armis Nowina”); *Roczniki Zakonu św. Pawła Pierwszego Pustelnika. Tom II z uzupełnieniami, obejmujący lata od 1727 do 1786. Księga III (autor: o. Marcin Streska OSPPE)*, wyd. Ł. Chałupka, Częstochowa – Jasna Góra 2008, s. 101-102 („pochodził z rodziców szlacheckiego rodu, z ojca Aleksandra i matki Magdaleny [...]”; w osiemnastym roku życia, 15 XI 1689 r., oddał się na zawsze Bogu przez ślub posłuszeństwa”).

⁴³ Szostkiewicz, s. 521 („ur. 20 X 1733 r.”); HC VI, s. 382 („baptizatus in ecclesia Łakiszynensi dioecesis Vilmensis 25. Octobris 1733”); J. Platt, *Naruszewicz Adam Tadeusz Stanisław herbu Wadwicz (1733-1796), jezuita, pisarz Wielkiego Księstwa Litewskiego, biskup smoleński, następnie łucki, poeta, historyk, publicysta i tłumacz*, PSB, t. 22, s. 554 („urodzony 20 X [1733] w Pińszczyźnie koło Łahiszyna (ochrzczony w Łahiszynie, otrzymał imiona Adam Tadeusz, a później przybrał jeszcze imię Stanisław), był synem Jerzego, łowczego pińskiego, i jego pierwszej żony Pauliny z Abrahamowiczów”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 306 („[ur.] 20 X 1733”); Prokop, *Sylwetki biskupów łuckich*, s. 165. Por. B. Kumor, *Nieznane przyczynki źródłowe do biografii biskupa Adama Naruszewicza*, „Pamiętnik Literacki”, 55 (1964) z. 2, s. 464-464 (edycja metryki chrztu wraz z zawartą w przypisach próbą objaśnienia występujących w tekście źródłowym postaci); Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 136.

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 168, k. 31r (In libris metrices baptizatorum ecclesiae Łahiszynensis)

Anno Domini millesimo septingentesimo trigesimo tertio, die vigesima quinta Octobris. Ego Ignatius Chlewinski Societatis Jesu baptizavi infantem Adamum Thaddaëum, Magnifici Domini Georgii et Paulinae Naruszeviciorum filium. Levantur e Sacro Fonte Magnus Dominus Joannes Abra[h]amowicz, Magnifica Domina Christina Zegocina, Magnus Dominus Alexander Zegota cum Magnifica Domina Esthere Stempkowska.

40

NARZYMSKI Antoni biskup (Płock)

chrzest 6 VI 1735⁴⁴

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 175, k. 284v (Ex libris metrices ecclesiae parochialis Bogatensis); por. nadto: ASV, Archivi delle Rappresentanze Pontificie, Archivio Nunziatura di Varsavia, vol. 189, b.p. (drzewo genealogiczne Dezyderego Narzymskiego z r. 1776)

Aula Bogatensis. Anno Domini millesimo septingentesimo trigesimo quinto, die sexta Junii, natus hora undecima post meridiem in Niborg nomine Antonius Thaddaëus Norbertus filius Illustrissimorum Jacobi Narzymski, palatini Czerniechoviensis, et Annae de domo Czapska, legitimorum coniugum, baptizatus est simplici et naturali aqua per Admodum Reverendum Valerianum Zdzesiczki, Ordinis Fratrum Minorum S. Francisci de Observantia conventus Varsaviensis, protunc capellanum existentem. Levantes ad Sacrum Baptismum patrini fuerunt Nobiles Joannes Gadomski cum Theressia Krajewska, virgine, absque ceremoniis ecclesiasticis. Anno autem millesimo septingentesimo quadragesimo octavo, die vero vigesima sexta Julii, supplevit ceremonias ecclesiasticas Perillustris Admodum Reverendus Lucas Zdziarski, Canonicus Regularis Lateranensis, praepositus Krasnensis, super eundem Illustrem Magnificum Dominum Antonium Thaddaëum Norbertum, palatinidem Pomeraniae, cuius patrini fuerunt cathedismi Perillustris Magnus Blasius Krasinski, comes in Krasne, Węglow et Dobromil, capitaneus Prasnensis[?], cum Theressia Nieborska, castellana Plocensi.

⁴⁴ Korytkowski, *Prałaci i kanonicy katedry metropolitalnej*, t. 3, s. 90-92 (s. 90: „syn Jakuba Narzymskiego, starosty bobrownickiego, później wojewody pomorskiego, i Anny Czapskiej, kasztelanki chełmińskiej”); Szostkiewicz, s. 521 („ur. 6 VI 1735 r.”); HC VI, s. 211-212 („natus in Niborg, nunc dioecesis Plocensis, baptizatus 6. Junii 1735”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 307 („[ur.] 6 VI 1735”). Por. Prokop, «*Diario Ordinario*» oraz «*Notizie*» rzymskich drukarzy Cracas, s. 136.

41

OKĘCKI Antoni Onufry biskup (Chełm/Krasnystaw – Poznań)

chrzest 19 VI 1729⁴⁵

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 160, k. 173r-v (In libro metrices ecclesiae praeposituralis Rokitnensis)

Anno Domini millesimo septingentesimo quadragésimo septimo, die vigesima septima Julii. Ego Joannes Nowakowicz, vicarius et promotor ecclesiae Rokitnensis, supplevi caeremonias baptismi iuxta rituum Sanctae Romanae [k. 173v] Ecclesiae super Magnificum Reverendissimum Antonium, filium Magnificorum Jacobi et Catharinae Okęckich, dapiferorum Varsaviensium, coniugum legitimorum, baptizatum privatim in Kobylino [...] anno Domini millesimo septingentesimo vigesimo nono, die decima nona Junii, a Perillustri Reverendissimo Domino Josepho Mankowski, canonico cathedrali Plocensi, decano foraneo et praeposito protunc Groiecensi. Levantibus de Sacro Fonte Magnifico Laurentio Rykalski, tribuno Inovlodensi, et Magnifica Julianna Grzybowska, virgine. Patrini autem cathedris sive caeremoniarum fuere Perillustri Reverendissimus Dominus Mathias Dybowski, decanus Błonensis, praepositus Rokitnensis, cum supranominata Julianna de Grzybowskie Rykalska.

42

OLEŹDZKI (OLENDZKI) Michał Ignacy Franciszek (w zakonie Józef Bazyli) biskup (Kijów)

chrzest 8 X 1733⁴⁶

⁴⁵ Korytkowski, *Prałaci i kanonicy katedry metropolitalnej*, t. 3, s. 119nn; Szostkiewicz, s. 524 („ur. 13 VI 1729 r.”); HC VI, s. 162 („natus in loco de Kobylin dioecesis Posnaniensis, baptizatus 19. Junii 1729”); H. Dymnicka-Wołoszyńska, *Okęcki Antoni Onufry herbu Radwan (1729-1793), biskup chełmski, potem poznański, kanclerz wielki koronny*, PSB, t. 23, s. 658 („urodzony 13 VI [1729], był synem Jakuba, stolnika warszawskiego, i Katarzyny z Grzybowskich; ochrzczony został z wody w Kobylinie 19 VI, a dalsze ceremonie chrztu uzupełniono w kościele św. Jakuba w Rokitnie 27 VII 1747, gdy wstępował do stanu duchownego”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 317 („[ur.] 13 VI 1729”); Przybyszewski, *Katalog*, s. 142 („syn Jakuba, podstolego warszawskiego, i Katarzyny z Windyków Grabowskiej, kasztelanek inowrocławskiej; urodzony 13 VI 1729”). Także Nowacki, *Dzieje archidiecezji poznańskiej*, t. 2, s. 113 („był synem stolnikowicza warszawskiego Jakuba i Katarzyny Grabowskiej; urodził się 13 VI 1729 [i] ochrzczony został tylko z wody w Kobylinie 19 VI tr., a dopiero, gdy wstępował do stanu duchownego, uzupełniono na nim dalsze ceremonie chrztu św. 27 VII 1747 r. w kościele św. Jakuba w Rokitnie”). Nadto zob. *Receptiones seu installationes*, s. 147-148 („pater [erat] Jacobus Okęcki, dapiferida Varsaviensis, armorum Radwan, palatinatus Masoviae, mater Catharina Grzybowska, dapiferida Nurscensi, de armis Pruss, ex eodem palatinatu”); Prokop, *Wypisy źródłowe do biografii polskich biskupów*, cz. 4, s. 343-344 nr 53.

⁴⁶ Szostkiewicz, s. 525 („ur. 8 X 1730 r.”); HC VI, s. 143 („natus in loco Swirzensi dioecesis Chelmensis 8. Octobris 1733”); J. Buba, *Olędzki (Oleński) Michał Ignacy Franciszek herbu Rawicz, w zakonie Józef Kalasancjusza Bazyli od Matki Bożej (1733-1803), pijar, pedagog, sufra-*

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 151, k. 226r-v (In libris ecclesiae Swirzensis baptizatorum metrices)

Ego Martinus Chądzyński, parochus Swirzensis, baptizavi infantem Michaëlem [k. 226v] Ignatium Franciscum, Perillustris Magnifici Domini Andrae Olędzki, capitanei Raclawiensis, et Catharinae Wolska, coniugum legitimorum, die octava Octobri hora duodecima ipso meridie sub signo Librze [Libra?] natum anno Domini millesimo septingentesimo trigesimo tertio. Levantes fuere (reservatis ceremoniis) Generosus Adalbertus Szydlowski et Helena de Rokoszewskie Ochocka, tum Generosus Josephus Wielunski cum Generosa Anna Grabska.

43

OSSOLIŃSKI Ignacy Franciszek biskup (*Baków – Kijów*) **chrzest 31 I 1732⁴⁷**

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 153, k. 166v (In libri ecclesiae Niviscensis)

Anno Domini 1732, die 31. Januarii. Ego Gregorius Stanislaus Wierzbowski, praepositus Nivicensis, baptizavi infantem nomine Ignatium Franciscum, Magnifici Domini Josephi Ossolinski, vexilliferi Mielnicensis, et Theresiae de domo Sienicka, venatoridi Gostinensis, coniugum legitimorum. Levantes Generosus Sebastianus Sienicki cum Magnifica Domina Catharina Sienicka, venatoride Gostinensi.

gan kijowski obrządku łacińskiego, PSB, t. 23, s. 791 („urodzony 8 X [1733] w [miejscowości] Świerże nad Bugiem (Chełmszczyzna), był wnukiem Wojciecha, kasztelana chełmskiego, [a] najstarszym synem Andrzeja, [także] kasztelana chełmskiego, i jego pierwszej żony Katarzyny z Wolskich”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 320 („[ur.] 8 X 1733”). Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 137. Zob. nadto: *Historia domus Varsaviensis Scholarum Piarum*, wyd. L. Chmaj, Wrocław 1959, s. 74 (gdzie informacja o nominacji biskupiej oraz o sakrze), 185 (przyp. 243).

⁴⁷ Szostkiewicz, s. 528 („ur. 31 I 1732 r.”); HC VI, s. 113 („natus in dioecesi Posnaniensi, baptizatus 31. Januarii 1732”); W. Müller, *Ossoliński Ignacy Franciszek, w zakonie Franciszek Kandyd, herbu Topór (1732-1783), biskup kijowski*, PSB, t. 24, s. 395 („syn Józefa, chorążego mielnickiego, i Teresy z Sienickich, łowczanki gostynińskiej; urodzony zapewne w styczniu [1732 r.], ochrzczony został 31 I w Topornie”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 324 („[ur.] I 1732”); Prokop, *Biskupi kijowscy obrządku łacińskiego*, s. 140-141; Prokop, *Polscy biskupi franciszkańscy*, s. 110-111 („urodził się najpewniej w styczniu 1732 r., ewentualnie jeszcze pod koniec 1731 r., bowiem 31 I 1732 został ochrzczony w kościele w Topornie [...]; na świat przyszedł jako syn chorążego mielnickiego – następnie liwskiego – Józefa i kasztelanki liwskiej Teresy z Siennickich”). Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 137.

44

PODOSKI Gabriel Jan arcybiskup (Gniezno)**chrzest 17 III 1719⁴⁸**

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 155, k. 266r (In libris parochialis ecclesiae Srenensis)

Arx Srenensis. Anno millesimo septingentesimo decimo nono, die decima septima Martii. Ego Felicianus Zbrozek, praepositus Srenensis, baptizavi infantem nomine Gabrielelem, Illustrissimorum Magnificorum Antonii Nicolai Podoski, castellani Plocensis, et Mariannae, consortis eius, legitimorum coniugum. Levantes e Sacro Fonte Illustrissimus Magnificus Dominus Michael Zamoycki, venator Regni Poloniae, et Marianna Czapska, castellana Culmensi.

45

PONIATOWSKI Michał Jerzy arcybiskup (Płock – Gniezno)**chrzest 12 X 1736⁴⁹**

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 164, k. 285v

⁴⁸ Szostkiewicz, s. 538 („ur. 17 III 1719 r.”); HC VI, s. 226 („natus in parochia Srenensi dioecesis Plocensis, baptizatus 17. Martii 1719”); E. Rostworowski, *Podoski Gabriel Jan herbu Junosza (1719-1777), prymas Polski*, PSB, t. 27, s. 149 („ur. 17 III 1719 i w tymże dniu ochrzczony w Szreńsku [...], był synem Mikołaja i Marianny z Rokitnickich”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 354 („[ur.] 17 III 1719”); Prokop, *Arcybiskupi gnieźnieńscy w tysiącleciu*, s. 258; Przybyszewski, *Katalog*, s. 162 („syn Mikołaja, wojewody płockiego, i Marianny z Rokitnickich; urodzony 17 III 1719 w Szreńsku”). Por. nadto Gałkowski, *Genealogia ziemiaństwa Ziemi Dobrzyńskiej*, s. 147nn (także tabl. geneal. XLI na s. 269); *Materiały genealogiczne szlachty parafii Rypin 1675-1808 (na podstawie kościelnych ksiąg metrykalnych parafii Św. Trójcy w Rypinie)*, wyd. P. Mysłakowski, Warszawa 1998, s. 150 (nr 2101) i 151 (nr 2107); Prokop, *Wypisy źródłowe do biografii polskich biskupów*, cz. 4, s. 344-345 nr 55.

⁴⁹ Szostkiewicz, s. 538 („ur. 12 X 1736 r.”); HC VI, s. 342 („natus 12. Octobris 1736”); Z. Zielińska, *Poniatowski Michał Jerzy herbu Ciolek (1736-1794), biskup płocki, potem prymas Polski, prezes Komisji Edukacji Narodowej*, PSB, t. 27, s. 455 („ur. 12 X 1736 w Gdańsku, był najmłodszym dzieckiem Stanisława i Konstancji z Czartoryskich [...]; imię otrzymał po chrzestnym ojcu, bracie matki, podkanclerzym litewskim”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 355 („[ur.] 12 X 1736”); Prokop, *Arcybiskupi gnieźnieńscy w tysiącleciu*, s. 266; Przybyszewski, *Katalog*, s. 165 („syn Stanisława, kasztelana krakowskiego, i Konstancji Czartoryskiej; urodził się 12 X 1736 w Gdańsku”). Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 138. Zob. także Dworaczek, *Genealogia*, cz. 2, tabl. 159; Prokop, *Varia genealogiczne XVII-XVIII wieku ze staropolskich metryk*, s. 155-156, 166-167 (gdzie zapiska metrykalna odnosząca się do nieznanego wcześniejszym opracowaniom genealogii rodu Poniatowskich starszego brata, a zarazem imiennika późniejszego prymasa – Michała Ludwika Poniatowskiego, którego uroczyste dopełnienie chrztu – urodził się bowiem najpewniej jeszcze w roku poprzednim – przez biskupa łuckiego Stefana Rupniewskiego miało miejsce 5 IX 1728 r. w Wołczynie; musiał on umrzeć we wczesnym dzieciństwie, w każdym razie przed rokiem 1736, skoro wówczas jego imię otrzymał ów najmłodszy z synów Stanisława i Konstancji z Czartoryskich).

Omnibus et singulis quorum interest pro communicanda legitimi ortus notitia, nec non suscepti sacramenti baptizmati certitudine, sequentia ex metrica baptizmati excerpta notificamus, videlicet anno Domini 1736, die duodecima mensis Octobris, praehabito consensu Illustrissimi et Reverendissimi Domini [Dominici Sienieński], episcopi Maronensis et officialis Gedanensis, baptizavit Admodum Reverendus Pater Thomas Krycki, Societatis Jesu, protunc theologus ad aulam Celsissimi principis Czartoryski, castellani Vlnensis, infantem nomine Michaëlem Georgium, patris Illustrissimi et Excellentissimi Domini Stanislai Ciołek Poniatowski, palatini Masoviae, matris ac legitimae consortis Illustrissimae ac Celsissimae principissae Constantiae de domo Czartoryska. Caeremoniae vero ecclesiastico-baptizmales peractae sunt in ecclesia Patrum Dominicanorum conventus Gedanensis anno Domini 1737, die duodecima Augusti per eundem Reverendum Dominum Thomam Krycki, Societatis Jesu. Patrinus fuit Illustrissimus et Reverendissimus Dominus vicecancellarius Magni Ducatus Lithuaniae et princeps Dominus Michaël Czartoryski, matrina Illustrissima et Celsissima principissa Constantia de domo Morszteińska, quorum absentium locum et officium testi et patrinatus implevit personali praesentia Excellentissimus et Illustrissimus comes Alexander Poniatowski, germanus frater baptizati infantis, matrinae vero officium subibat Illustrissima et Celsissima principissa Antonia Czartoryska, vicecancellaria Ducatus Lithuaniae. [...] Frater Antonius Lange, S[acrae] Th[eologiae] M[agister], prior conventus Gedanensis ad S. Nicolaum Ordinis Praedicatorum. Anno Domini 1750, die octava Maii.

46

POWSŁOWSKI Jerzy biskup (*Inflanty/Wenden*)

chrzest 20 IV 1732⁵⁰

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 179, k. 14v (In libris baptizatorum ecclesiae parochialis Podbirzensis)

Anno millesimo septingentesimo trigesimo secundo, die vigesima Aprilis, baptizatus est Georgius, Generosi Domini Laurentii Powśłowski et Generosae Dominae Catharinae Murgiewiczówna, legitimorum coniugum. Levantes Generosus Dominus Samuel Biecz de Lukiany cum Generosa Domina Anna Podskoczymowa de Kirszany.

⁵⁰ Szostkiewicz, s. 532 („ur. 20 IV 1732 r.”; mylna forma nazwiska *Pawłowski*); HC VI, s. 71 („natus in Ducatu Lithuaniae in bonis haereditariis, baptizatus in parochiali ecclesia Podbirzensi 20. Aprilis 1732”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 338 („[ur.] 20 IV 1732”; mylna forma nazwiska *Pawłowski*). Por. K. R. Prokop, *Wiadomości do biografii biskupów oraz opatów i księż z ziem Rzeczypospolitej Obojga Narodów z osiemnastowiecznej prasy warszawskiej doby saskiej i stanisławowskiej (1729-1795)*, „Archiwa, Biblioteki i Muzea Kościelne”, 86 (2006) s. 315; Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 138.

48

PROSZYŃSKI (PRÓSZYŃSKI) Józef biskup (**Wilno*)**chrzest 20 X 1709**⁵¹

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 174, k. 160r (In libris metrices baptizatorum ecclesiae parochialis Minscensis)

Anno Domini millesimo septingentesimo nono, die vigesima mensis Octobris. Ego Franciscus Kliszewski Ordinis S. Francisci Minorum de Observantia, ex consensu Reverendi Domini commendarii Minscensis [*brak imienia i nazwiska duchownego*], baptizavi infantem nomine Josephum, filium parentum Magnificorum Dominorum Georgii Proszynski et Theressiae Łatomska [*Łatomska?*], coniugum legitimorum, levantibus e Sacro Fonte Perillustri Magnifico Domino Casimiro Uniechowski, notario terrestri palatinatus Minscensis, et Magnifica Domina Theressia Zarankowa, pocillatorida Novogrodensis.

49

PRZERĘBSKI (PRZEREMBSKI) Adam komendatoryjny opat (Jędrzejów)**chrzest 30 V 1735**⁵²

Archiwum Państwowe w Krakowie, Oddział na Wawelu, Archiwum Siedliszowickie Załuskich, sygn. ASZ 22 – [Papiery osobiste i rodzinne Adama Tomasza Przerembskiego], s. 103-104, 135 (Ex libris metrices ecclesiae parochialis Dąmbroviensis – odpis z daty: Dąmbrowa, 30 VIII 1753).

Anno Domini millesimo septingentesimo trigesimo quinto, die 30. Maii. Ego Andreas Strumillo, canonicus Volboriensis, curatus Dąmbroviensis, baptizavi filium nomine Adamum, Magnifici Domini Josephi, comitis in Przeręmb Przerębski, castellanidae Conariensis Siradiensis, et Antonillae Małachowska, castellanidis Inowlodensis, consortis eius, coniugum legitimorum, haeredem bonorum Dąmbrowa. Patrini erant Magnificus Dominus Adamus Małachowski, capitaneus Osviecimensis, et Magnifica Anna de Rosnowskie Małachowska, capitanea Osviecimensis.

⁵¹ HC VI, s. 286 („natus in parochia Minscensi dioecesis Vilnensis, baptizatus 20. Octobris 1709”). Por. Prokop, *Wiadomości do biografii biskupów oraz opatów i księń*, s. 315.

⁵² W. Bukowski, *Katalog opatów jędrzejowskich. Próba ustalenia chronologii*, w: *Cystersi w Polsce. W 850-lecie fundacji opactwa jędrzejowskiego*, red. D. Olszewski, Kielce 1990, s. 201 (brak daty urodzenia); Przybyszewski, *Katalog*, s. 178 („syn Józefa, kasztelana sieradzkiego, i Antoniny Małachowskiej; pochodził z [archi]diecezji gnieźnieńskiej”; brak daty urodzenia). Por. Wiśniewski, *Katalog prałatów i kanoników sandomierskich*, s. 240; Prokop, *Wypisy źródłowe do biografii polskich biskupów*, cz. 4, s. 349 nr 63.

50

ROKITNICKI Kazimierz biskup (*Płock*)**chrzest 1 III 1701**⁵³

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 152, k. 27r-v (Ex libris metrices ecclesiae parochialis Osiecensis/in Osiek baptizatorum)

Ego Josephus Olkowski, vicarius Osiecensis, baptizavi infantem nomine Casimirum, parentum nobilium Andreae Rokitnicki et Theressiae de [k. 27v] Sulewskie, legitimorum coniugum. Patrini de Sacro Fonte [fuere] Nobilis Andreas Sulewski et Nobilis Anna Sulewska. Die prima mensis Martii anno Domini 1701.

51

RYBIŃSKI Józef Ignacy Tadeusz biskup (Włocławek)**chrzest 30 IV 1745**⁵⁴

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 166, k. 167r-v (In libro metrices ecclesiae parochialis Korostyszoviensis, dioecesis Kiioviensis)

⁵³ Szostkiewicz, s. 546 („ur. 1 III 1701”); HC VI, s. 71 („natus in loco Osiecensi [Osiek] dioecesis Plocensis, baptizatus 1. Martii 1701”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 380 („[ur.] 1 III 1701”). Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 139.

⁵⁴ Szostkiewicz, s. 549 („ur. 30 IV 1745 r.”); HC VI, s. 445 („natus in parochia Korostyszoviensis dioecesis Kiioviensis, baptizatus 30. Aprilis 1745”); J. Wysocki, *Józef Ignacy Rybiński, biskup włocławski i pomorski 1777-1806. Zarys biograficzny na tle rządów diecezją*, Rzym 1967, s. 13-15 (m.in.: „Tadeusz Łukasz Rybiński ożeniony był z Rozalią z domu Kościuszko, córką Faustyna Kościuszki na Siechnowicach [...], bliską krewną późniejszego naczelnika powstania 1794 r. – Tadeusza Kościuszki. Z [ich] małżeństwa rodzą się trzej synowie, [spośród których] najstarszy urodził się w Torczynie w roku 1745. Ochrzczony został 30 IV tr. Obrzędu dokonał o. Feliks Białokurowicz, rektor kolegium jezuitów w Owruczu, na mocy pozwolenia danego przez ks. Murczyńskiego, kanonika katedralnego kijowskiego, proboszcza parafii Korostyszów, w asyście jego wikariusza. Dziecięciu na chrzcie dano imiona: Józef Ignacy Tadeusz. [...] Rodzicami chrzestnymi byli krewni ze strony ojca i matki. Tak w pierwszej parze trzymali dziecko Michał Pawsza, chorąży żytomierski, i Kościuszkowa z Grabowskich, chorążyna kijowska; drugą stanowili Faustyn Kościuszko, chorąży kijowski, z Katarzyną Pawszą z Głokowskich, chorążyną żytomierską; trzecią zaś Jan Pawsza, podstoli kijowski, z Teresą Niemierzycową, miecznikową żytomierską”; tamże, w przyp. 49 na s. 15-16, odpis metryki chrztu); Z. Anusik, A. Stroynowski, *Rybiński Józef Ignacy Tadeusz herbu Radwan (1745-1806), biskup kujawski, polityk, jeden z przywódców stronnictwa patriotycznego na Sejmie Czeroletnim*, PSB, t. 33, s. 334 („ochrzczony 30 IV 1745 w Torczynie (województwo kijowskie), był najstarszym synem Tadeusza Łukasza, podkomorzego kijowskiego, i Rozalii z Kościuszków, chorążanki kijowskiej”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 388 („[ur.] przed 30 IV 1745”); Przybyszewski, *Katalog*, s. 186 („syn Tadeusza Łukasza, stolnika kijowskiego, i Róży Kościuszkówny Sieciechowskiej [sic!]; urodził się 30 IV 1745”). Por. Prokop, *Wypisy źródłowe do biografii polskich biskupów*, cz. 4, s. 351 nr 66; Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 139.

Ego Felix Białokuwowicz, rector Collegii Societatis Jesu Xaverowrucensis⁵⁵, baptizavi infantem nomine Josephum Ignatium Thaddaëum, tri nominis, filium Magnificorum Lucae Thaddaëi de Rybno et Rosae de Kosciuszki Siechnowieckie in Rozważów Rybinkich, pincernarum Kiioviensium, coniugum legitimorum, ex commisso Perillustris Admodum Reverendi [*brak imienia*] Murczynski, canonici cathedralis Kiioviensis, praepositi Korostyszoviensis, in assistentia eiusdem vicarii, die trigesima Aprilis [*k. 167v*] millesimo septingentesimo quadragésimo quinto Domini anno. Patrini fuere Dominus Michaël in Nandycze Pawsza, vexillifer Zytomiriensis, cum Magnifica Domina [*brak imienia*] de Grabowskie Kosciuszkowa, vexilliferissa Kiioviensi, ac Magnificus Dominus Faustinus Kosciuszko Siechnowiecki, vexillifer Kiioviensis, cum Magnifica Domina Catharina de Głoskowskie Pawszyna, vexilliferissa Zytomiriensi, tam denique Magnificus Dominus Joannes in Dorohin Pawsza, subdapifer Kiioviensis, cum Magnifica Domina Theressa Niemierzynowa, ensifera Zytomiriensi.

52

SAPIEHA Józef Julian biskup (*Wilno*)

chrzest 16 II 1708⁵⁶

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 123, k. 567v-568r

Omnibus quorum interest notum testatumque facimus, infantem Josephum Julianum ab Illustrissimo Domino Alexandro comite Sapieha, supremo Magni Ducatus [*k. 568r*] Lithvaniae mareschalco, et Illustrissima Maria comitissa de Bethune, legitimis coniugibus, procreatum praematureque natum, die decima sexta Februarii anno millesimo septingentesimo octavo, omisso ob periculum mortis ceremoniis, a Reverendi Domino Servatio Meller Ordinis Praedicatorum in conventu hoc Gedanensi baptizatum [*esse*], prout constat ex libris baptizatorum ecclesiae Gedanensis Ordinis Praedicatorum, in cuius ecclesia functiones parochiales a prima fundatione exercentur commorante.

⁵⁵ Pierwotnie kolegium to znajdowało się w Ksawerowie, lecz później zostało przeniesione do Owruca – stąd podwójna nazwa.

⁵⁶ Korytkowski, *Pralaci i kanonicy katedry metropolitalnej*, t. 3, s. 443-447; Szostkiewicz, s. 551 („ur. 16 I 1708”); HC VI, s. 442 („natus in oppido Gedanense dioecesis Vladislaviensis, baptizatus 16. Februarii 1708”); Z. Zielińska, *Sapieha Józef Stanisław (1708-1754), biskup koadiutor wileński, redaktor wielki duchowny litewski*, PSB, t. 35, s. 24 („ur. 16 I 1708 w Gdańsku, był synem marszałka litewskiego Aleksandra Pawła z małżeństwa z Marią Krytyną de Béthune [...]”; pierwotnie ochrzczony został z wody jako Józef Julian, imię Stanisława otrzymał przy powtórnym chrzcie [*sic!*] 16 II tr., do którego trzymał go Stanisław Leszczyński”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 393 („[ur.] 16 I 1708”). Nadto S. K. Kossakowski, *Monografie historyczno-genealogiczne niektórych rodzin polskich*, t. 3, Warszawa 1872, s. 66-67; Petkus, *Vilniaus vyskupai Lietuvos istorijoje*, s. 855-856.

53

SIERAKOWSKI Antoni Maciej biskup (Inflanty/Wenden)

chrzest 11 III 1731⁵⁷

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 175, k. 459r-v (In libris metrices ecclesiae parochialis Słupensis/in Słupia)

Anno Domini millesimo septingentesimo trigesimo primo, die undecima Martii. Ego Thomas Brzezinski, parochus Słupensis, baptizavi infantem binorum nominum Antonium Mathiam, Magnificorum Dominorum Hieronymi Sierakowski, castellanidae Dobrynensis, venatoris Cremenecensis, et Magnificae Antoninae de Lasockie Sierakowska, legitimae consortis eius. Patrini eius Magnificus [*brak imienia*] Lasocki, pocillator terrae Dobrinensis, avunculus huius, et Magnifica [*brak imienia*] Orłowska de Dambrowskie.

54

SIERAKOWSKI Michał Roman biskup (Przemyśl)

narodziny 10 VIII 1748

chrzest 5 IX 1748⁵⁸

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 176, k. 169r (In libro metrices baptizatorum ecclesiae parochialis Frisztacensis)

Anno Domini millesimo septingentesimo quadragésimo octavo, die quinta mensis Septembris. Ego Joannes Stanislaus ^a[...] ^akowski, Canonicus Regularis Latera-

^{a-a} uszkodzony prawy brzeg karty.

⁵⁷ Korytkowski, *Pralaci i kanonicy katedry metropolitalnej*, t. 3, s. 505-511 (s. 505: „urodził się w roku 1731 z ojca Hieronima z Bogusławic Sierakowskiego, łowczego krzemienieckiego, z matki Antoniny Lasockiej, córki Wojciecha, podczaszego dobrzyńskiego”); Szostkiewicz, s. 554 („ur. 21 III 1731 r.”); HC VI, s. 435 („natus in parochia Słupensi dioecesis Plocensis, baptizatus 11. Martii 1731”); B. Kumor, *Sierakowski Antoni Maciej herbu Ogończyk (1731-1781), biskup inflancki*, PSB, t. 37, s. 258 („był synem Hieronima, łowczego krzemienieckiego, i Antoniny z Lasockich, córki Wojciecha, podczaszego dobrzyńskiego; został ochrzczony 11 III 1731 w parafii Słupno koło Płocka”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 401 („[ur.] 1731”). Nadto Gałkowski, *Genealogia ziemianstwa Ziemi Dobrzyńskiej*, s. 187nn.

⁵⁸ Szostkiewicz, s. 554 („ur. 10 VIII 1748”); HC VI, s. 348-349 („natus in loco de Twirdza sub parochia Frysztacensi dioecesis Cracoviensis 10. Augusti 1748”); T. Śliwa, *Sierakowski Michał Roman herbu Dołęga (1748-1802), biskup łyczowski i kamieniecki, targowiczanie*, PSB, t. 37, s. 288 („ur. 10 VIII 1748 w Twierdzy w powiecie pilźnieńskim, ochrzczony został z wody w rodzinnej parafii Frysztak (diecezja krakowska); był synem Józefa, stolnika pilźnieńskiego oraz sędziego grodzkiego i podstarościego bieckiego, i Ewy z Wojakowskich z Rzeplina”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 401 („[ur.] 10 VIII 1748”); K. R. Prokop, *Biskupi kamienieccy od średniowiecza do współczesności. Szkice biograficzne*, Białe Dunajce – Ostróg 2007, s. 320. Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 139.

nensis, rector ecclesiae Frysztacensis, baptizavi Michaëlem Laurentium, filium Magnificorum Iosephi et Evae de Woiakowskie Sierakowskich, thesaurariorum Pilznensium, notariorum castrensiu Becensium, coniugum legitimorum, die decima mensis Augusti, anno praesenti millesimo septingentesimo quadragésimo octavo, in Twierdza natum; hic tamen baptizmus intermissis caeremoniis peractus est. Patrini fuere Perillustis et Reverendissimus Andreas de Poławice Ankwicz, canonicus cathedralis Cracoviensis, in Gli^b[...]bnik haeres, et Catharina de Rojowskie Woiakowska, capitanea Staszковиensis, eiusdem infantis avia.

55

SIESTRZEŃCEWICZ Stanisław Jan arcybiskup (*Wilno [Białoruś]* – Mohylów)
chrzest 5 IX 1731⁵⁹

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 165, k. 31v (Ex libro metrices baptizatorum in ecclesia Zabłudoviensi)

Ego Christophorus Borzymowski, rector ecclesiae Zabłudoviensis, ablui Sacro Fonte die quinta Septembris anno millesimo septingentesimo trigesimo primo natum infantem nomine Stanislaum Joannem, filium Perillustis ac Magnifici Domini Joannis a Bohusz Siestrzencewicz, praefecti excubiarum Staroduboviensium, et Perillustis ac Magnificae Dominae Corneliae de domo Odyniec, filiae praefecti excubiarum Wilkomiriensium, legitimorum coniugum, levantibus Magnificis Samuele Lewkowicz [Lenakowicz?] et Catharina Rusinowiczowna.

56

SOSNOWSKI Leon (w zakonie **Konstanty**) biskup (*Inflanty/Wenden*)
chrzest 3 V 1722⁶⁰

^{b-b} uszkodzony prawy brzeg karty.

⁵⁹ HC VI, s. 274 („natus in loco Zabłudów, nunc dioecesis Vilnensis, 4. Septembris 1731”); R.W. Wołoszyński, *Siestrzeńcewicz (Bohusz-Siestrzeńcewicz, Siestrzeńcewicz-Bohusz) Stanisław Jan herbu Strzała (1731-1826), metropolita Kościoła rzymsko-katolickiego w Rosji, autor prac historycznych*, PSB, t. 37, s. 375 („ur. 3 IX 1731 w Zańkach (Zamkach) w województwie nowogródzkim, był synem Jana, starosty michniewskiego, strażnika starodubowskiego, i Kornelii z Odyńców, córki Michała, strażnika wilkomierskiego”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 402 („[ur.] 3 IX 1731”). Por.: Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 140. Nadto: Petkus, *Vilniaus vyskupai Lietuvos istorijoje*, s. 804-806, 840.

⁶⁰ Szostkiewicz, s. 557 („ur. 3 V 1722 r.”); HC VI, s. 98 („natus in loco Ianoviensi [Janów], baptizatus 3. Maii 1722”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 412 („[ur.] przed 3 V 1722”). Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 140.

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 155, k. 79r (Ex libris metrices baptizatorum ecclesiae parochialis Janoviensis)

Anno Domini 1722, die tertia mensis Maii. Ego Martinus Gozdziński, viceregens Seminarii Janoviensis, baptizavi privatim sine ceremoniis Leonem Franciscum, Generosi ac Magnifici Domini Martini Sosnowski, capitanei S[acrae] R[egiae] Maiestatis, et Theophilae de Kruszyńskie Sosnowska, legitimorum coniugum.

AJG, rkp 77, s. 224-225 (Annus Domini 1751)

Fr[ater] Constantinus, in saeculo Leo Stephanus, Magnificorum Martini et Theophilae Sosnowskich, Sacrae Regiae Maiestatis colonellorum ex terra Chelmensi legitimus filius, natus in Sosnowice, in ecclesia vero parochiali oppidi Janów, dioecesi Luceoriensis, baptizatus, annum aetatis agendo 28^{um} sacrum petiit habitum, ad quem pro charista praevia recommendatione Reverendi Patris Constantini Eysymont, definitori provinciae, prioris Vlodaviensis, ac praemisso examine, post probam undecim dierum in vestitu saeculari susceptus est [s. 225] eoque sacro habitu per manus Reverendissimi Patris Mathaei Ittinger, vicarii generalis gubernantis, indutus die 22. Octobris anno Domini 1750. Emisit sacram professionem hicce frater in manibus Admodum Reverendi Patris Sebastiani Koźbiałowicz, definitoris provinciae et prioris novitatis anno Domini 1751, die 24. Octobris. [Postea] episcopus.

57

SZAJOWSKI Kasper biskup (*Gniezno*)

chrzest 8 I 1726⁶¹

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 181, k. 290r-v (In libris metrices ecclesiae parochialis Polanecensis)

Anno Domini millesimo septingentesimo vigesimo sexto, die octava Januarii. Ego Mathaeus Stochowicz baptizavi Gasparum Sebastianum Andreae Szajowski et Agnethis, coniugum legitimorum filium, cuius patrini fuere Illustrissimus Admodum Reverendus [brak imienia] Sulikowski, praepositus Polanecensis, et Nobilis Barbara Sulikowska.

⁶¹ Korytkowski, *Prałaci i kanonicy katedry metropolitalnej*, t. 4, Gniezno 1883, s. 56-60 (brak daty urodzenia; brak informacji o rodzicach); Szostkiewicz, s. 563 („ur. 8 I 1726 r.”); HC VI, s. 253 („natus in parochia Polanecensi dioecesis Cracoviensis, baptizatus 8. Januarii 1726”); Wieteska, *Katalog prałatów i kanoników*, s. 123-125; Nitecki, *Biskupi*, kol. 426 („[ur.] 8 I 1726”). Por. Wiśniewski, *Katalog prałatów i kanoników sandomierskich*, s. 287; Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 141.

58

SZEMBEK Józef Eustachy Piotr biskup (Chełm/Krasnystaw – Płock)

chrzest 5 V 1697⁶²

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 122, k. 159v-160r (Ex libris metricorum ecclesiae parochialis Grodziecensis)

Anno Domini millesimo sexcentesimo nonagesimo septimo, die quinta mensis Maii. Ego Bernardus Kuczkowski, parochus Grodziecensis, baptizavi Excellentissimum comitem, filium Excellentissimi Domini Antonii de [k. 160r] Szembek comitis, et Evae de Nielepcii, coniugum legitimorum, cuius imposui nomina Josephi Eustachii et Petri. Levantibus de Sacro Fonte Magnificis Illustribus Stanislao Zdanowski, burgrabio et notario castrensi Cracoviensi, et Marianna, consorte sua, in Grodziec domina possestrice.

59

SZEMBEK Krzysztof Hilary biskup (Chełmża – Płock)

narodziny 13 I 1723

chrzest 19 I 1723⁶³

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 155, k. 536r-v (In libro metrics ecclesiae parochialis Bialensis in dioecesi Posnaniensi decanatu Czarnkoviensi)

⁶² Szostkiewicz, s. 564 (brak daty urodzenia); HC VI, s. 162 („baptizatus in ecclesia parochiali Grodziecensi dioecesis Cracoviensis 5. Maii 1697”); *Słownik biograficzny kapituły warmińskiej*, s. 244 (A. Kopiczko) (brak daty urodzenia); Nitecki, *Biskupi*, kol. 429 (brak daty urodzenia); Przybyszewski, *Katalog*, s. 215 („syn Antoniego Felicjana, podkomorzego krakowskiego, starosty bocheńskiego, i Ewy Apolonii Nielepcówny; urodzony około 1696 r.”; podana przez tego badacza kolejność imion to *Józef Piotr Eustachy*). Por. Rzepnicki, *Vitae praesulum*, t. 2, s. 270-271 („pater [erat] Antonius, succamerarius Cracoviensis, mater Eva Nielepcowna”); Kossakowski, *Monografie historyczno-genealogiczne*, t. 3, s. 267; Prokop, *Wypisy źródłowe do biografii polskich biskupów*, cz. 4, s. 356, nr 76; Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 141.

⁶³ Korytkowski, *Pralaci i kanonicy katedry metropolitalnej*, t. 4, s. 63 nn; Szostkiewicz, s. 564 („ur. 13 I 1723 r.”); HC VI, s. 189 („natus in parochia Bialensi dioecesis Posnaniensis 13. Ianuarii 1723”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 430 („[ur.] 13 I 1723”); Przybyszewski, *Katalog*, s. 216 („syn Antoniego, kasztelana nakielskiego, i Franciszki Iwańskiej, kasztelanki brzesko-kujawskiej; urodził się w 1722 r. w Białej koło Wałcza”). Por. *Receptiones seu installationes*, s. 149 („pater [erat] Antonius Szembek, castellanus Naklensis, armorum Szembek, ex palatinatu Cracoviensi, mater Francisca Iwańska, de armis Jastrzębiec, ex palatinatu Lancieniensi”); Kossakowski, *Monografie historyczno-genealogiczne*, t. 3, s. 259-263; Prokop, *Wypisy źródłowe do biografii polskich biskupów*, cz. 4, s. 356-357, nr 77; Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 141. Nadto H. J. Karp, *Szembek Krzysztof Hilary (1722-1797)*, w: *Die Bischöfe des Heiligen Römischen Reiches 1648 bis 1803*, s. 499 („*13. 1. 1722 in Biala (Diözese Posen) als Sohn des Kastellans von Nakel Antoni Szembek”).

Anno Domini millesimo septingentesimo vigesimo tertio, die decima nona mensis Januarii. Ego Andreas Aloysius Liszkowski, canonicus Livoniae, praepositus Bielenensis, baptizavi Christophorum Hilarium, natum die decima tertia praesentis, hora nona ante meridiem, Illustrissimi Antonii de Słupow Szembek, capitanei Novogrodensis, et Illustrissimae Magnificae Franciscae de Iwanskie Szembekowa, coniugum legitimorum filium, absque solitis caerimonis et solemnitatibus baptizmi. Levantibus Magnifico Nicolao Milecki, vexillifero Braclaviensi, et Illustrissima Marianna Iwanska, castellanida Brestensi Cuiaviae. Quas solemnitates omisas circa baptismum, anno eodem, die vero duodecima Augusti, Perillustris Reverendissimus Dominus Franciscus Wosinski, canonicus cathedralis Posnaniensis, praepositus Volborensis, supplevit. Patrini seu assistentes fuerunt Illustrissimus et Reverendissimus Dominus Christopherus Antonius in Słupow Szembek, episcopus Vladislaviensis et Pomeraniae, et Perillustris Magnifica Marianna de Iwanskie Radlinska, capitanea Inowłodensis.

60

SZYKOWSKI Jan biskup (Łuck)

chrzest 18 X 1721⁶⁴

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 169, k. 219v-220r (dokument biskupa łuckiego Feliksa Pawła Turskiego z daty: Warszawa, 14 IX 1775)

Testamur ex fide digna relatione, nobis constare Perillustrem [k. 220r] Reverendissimum Dominum Joannem Szykowski, scholasticum nostrum cathedralem Luceoriensem, ex legitimo matrimonio atque honestis et Catholicis parentibus, videlicet Hiacintho et Marianna Szykowskie coniugibus, natum et baptizatum esse in ecclesia parochiali Ostrołęce, die decima octava mensis Octobris millesimo septingentesimo vigesimo primo. Patrini fuere Nobiles Catharina Perczanska[?] et Mathaeus Opęchowski.

61

TRZCIŃSKI Józef Michał biskup (Gniezno)

chrzest 5 X 1684⁶⁵

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 118, k. 215v (Libros metrices ecclesiae parochialis Staro-Ravensis)

⁶⁴ HC VI, s. 381 („natus in loco de Ostrołęka dioecesis Plocensis, baptizatus 18. Octobris 1721”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 434 („[ur.] 1721”).

⁶⁵ Korytkowski, *Prałaci i kanonicy katedry metropolitalnej*, t. 4, s. 121-126 (s. 121: „urodził się roku 1684 z ojca Andrzeja Trzcńskiego, chorążego sochaczewskiego, sędziego rawskiego, z matki niewiadomej”); Szostkiewicz, s. 573 („ur. w 1684 r.”); HC VI, s. 246 („natus in parochia Staro-Rauensi dioecesis Gnesnensis, baptizatus 5. Octobris 1684”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 453 („[ur.] 1684”). Por. *Receptiones seu installationes*, s. 130; Wieteska, *Katalog prałatów i kanoników*, s. 92-93.

Anno millesimo sexcentesimo octuagesimo quarto, die quinta Octobris, ego Nicolaus Kierzkowski baptizavi filium duorum nominum Josephum et Michaëlem, Generosorum Adami Stanisłai Trzciński, iudicis et vicecapitanei castrensis Sochaczoviensis, et Annae Trzcińska, coniugum legitimorum. Levantibus eundem de sacro fonte Generoso Francisco Oltarzewski, subdapifero Ravensi, ac Generosa Anna Zbierzchowska, vexillifera Łomżyński.

62

TURSKI Feliks Paweł biskup (Chełm/Krasnystaw – Łuck – Kraków)

chrzest 26 I 1728⁶⁶

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 153, k. 116v (In libris metrices baptizatorum ecclesiae parochialis Czarnocensis)

Anno Domini millesimo septingentesimo vigesimo octavo, die vigesima sexta Januarii. Ego Mathaeus Josephus Kweys[?], ecclesiae collegiatae Wolboriensis decanus, officialis Cureloviensis, baptizavi infantem duorum nominum Felicem Paulum Eremitam, Generosi Nicolai et Catharinae de Poleskie Turskich, clavis Czarnocensis tenutariorum, filium legitimorum coniugum. Levantibus de Sacro Fonte Generoso Constantino Drzewiecki et Generosa Hedwige Wołowiczowna de villa Widawka[?], alias matre Generosi Nicolai Turski.

63

URBAŃSKI Antoni Onufry biskup (*Przemyśl*)

chrzest 19 V 1726⁶⁷

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 157, k. 237r-v (In libro metrices baptizatorum ecclesiae praeposituralis Sanocensis)

Anno Domini millesimo septingentesimo vigesimo sexto, die decima nona mensis Maii. Ego Josephus Prusiecki, altarista Sanctissimae Rosarii, baptizavi filium Antonium Bernardinum, Magnificorum Ignatii Urbanski, pincernae Zakroczyment-

⁶⁶ Korytkowski, *Prałaci i kanonicy katedry metropolitalnej*, t. 4, s. 152-156 (s. 152: „syn Mikołaja Turskiego i Katarzyna Poleskiej, urodził się dnia 14 I 1729 r.”); Szostkiewicz, s. 575 („ur. 26 I 1728 r.”); HC VI, s. 162 („baptizatus in ecclesia parochiali Czarnocensi dioecesis Gnesnensis 26. Januarii 1726”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 455 („[ur.] 14 I 1729”). Także Kumor, *Dzieje diecezji krakowskiej do roku 1795*, t. 1, s. 533 („urodził się 14 I (chrzest 26 I) 1726 w Czarnocinie w Wielkopolsce jako syn Mikołaja i Katarzyny Poleskiej; ojciec był dzierżawcą klucza dóbr ziemskich Czarnocin”); K. R. Prokop, *Poczet biskupów krakowskich*, Kraków 1999, s. 206; Prokop, *Sylwetki biskupów łuckich*, s. 160. Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 142.

⁶⁷ Szostkiewicz, s. 578 („ur. 19 V 1726 r.”); HC VI, s. 211 („natus in parochia de Sanok dioecesis Premisliensis, baptizatus 19. Maii 1726”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 463 („[ur.] 19 V 1726”). Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 143.

sis, et Ludovicae, coniugum legitimorum. Levantes de Sacro Fonte fuerunt Perillustris Reverendus Dominus Franciscus Gozliniski, canonicus Premysliensis, praepositus Sanocensis [et] Brzozoviensis, et Magnifica [k. 237v] Barbara Zielonczyna, ensifera Zytomiriensis.

64

WALKNOWSKI Władysław Jan Antoni biskup (*Poznań*)

chrzest 21 VI 1714⁶⁸

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 156, k. 29r (De libro metrices ecclesiae parochialis Łaszczyensis)

Anno 1714, 21. Junii, in Łaszczyń, baptizatus est infans Vladislaus Joannes Antonius, terni nominis, Illustrissimi, Magnifici et Generosi Domini Antonii Wierusz Walknowski, castellanidis Vielunensis, et Illustrissimae, Magnificae ac Generosae Dominae Ursulae, nobilium ac legitimorum coniugum, per Illustrem ac Reverendum Franciscum Mierzewski, canonicum cathedralem Gnesnensem ac Posańskiensem cancellarium. Patrini fuerunt Magnus ac Generosus Dominus Adamus de Zakrzewo Zakrzewski et Magnifica ac Generosa Domina Francisca Zakrzewska de Pakosław.

65

WITOSŁAWSKI Michał Piotr biskup (*Przemysł*)

chrzest 23 IX 1702⁶⁹

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 156, k. 127r (In metrica baptizatorum ecclesiae parochialis Czukwensis sub titulo Beatissimae Virginis Mariae)

Anno Domini millesimo septuagesimo secundo, die vigesima tertia Septembris. Ego Franciscus Winiarski, praebendarius ecclesiae Czukwensis, baptizavi Michaëlem Petrum, filium Nobilis Nicolai et Annae de domo Gołynska Witosławski, de villa Błazow. [Levantes] de Sacro Fonte Magnifici Domini Andreas Błazowski, pocillator Podoliae, et Marianna Siemiaszowa.

⁶⁸ Szostkiewicz, s. 578 („ur. 14 VI 1714 r.”; mylna forma nazwiska: *Walnowski*); HC VI, s. 120 („natus in loco de Łaszczyń dioecesis Posnaniensis, baptizatus 21. Junii 1714”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 469 (brak daty urodzenia). Także Nowacki, *Dzieje archidiecezji poznańskiej*, t. 2, s. 190 (brak daty urodzenia). Nadto zob. *Receptiones seu installationes*, s. 143 („pater erat Antonius Walknowski, castellanida Vielunensis, armorum Wierusz, mater Ursula Mielżyńska, de armis Nowina”).

⁶⁹ Szostkiewicz, s. 585 („ur. 23 IX 1702 r.”); HC VI, s. 184 („natus in loco Czukowensi dioecesis Premisliensis, baptizatus 23. Septembris 1702”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 484 („[ur.] 23 IX 1702”).

66

WOLICKI Cyprian biskup (*Włocławek [Gdańsk]*)**chrzest 3 X 1714⁷⁰**

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 154, k. 377v-378r (In libris metrices parochiae Skomlinensis)

Anno Domini millesimo septingentesimo decimo quarto, tertia Octobris [k. 378r], ego Franciscus Błaszkievicz, parochus Skomlinensis, baptizavi filium nomine Cyprianum Franciscum, Generosi Domini Stephani Wolicki et Theressiae de domo Kręska, coniugum legitimorum. Patrini fuerunt Magnificus Dominus Raphaël Węzyk, notarius terrae Vielunensis, cum Magnifica Marianna Miniszewska.

67

WYŻYCKI (GERALD-WYŻYCKI) Mikołaj Ignacy arcybiskup (Lwów)**narodziny 6 XI 1698****chrzest 5 II 1699⁷¹**

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 123, k. 262v (In metrica ecclesiae parochialis Tarnogorensis); tamże informacja: «Natus die sexta Novembris anno praeterito millesimo sexcentesimo nonagesimo octavo»

Ego Stanislaus Łominski, commendarius ecclesiae parochialis Tarnogorensis, die quinta mensis Februarii, anno millesimo sexcentesimo nonagesimo nono, baptizavi filium Nicolaum Martinum, Magnificorum ac Generosorum Joannis et Martiannae Wyzyckich, vexilliferorum Chioviensium, coniugum legitimorum. Patrini fuere Magnificus ac Generosus Joannes Cetner, capitaneus Tembarensis, cum Magnifica ac Generosa Anna Zamoyska, thesauraria Regni.

⁷⁰ Chodyński, *Biskupi sufragani włocławscy*, s. 87 (brak daty urodzenia; „ojcem jego był Stefan Wolicki, matką Teresa Kręska”); Szostkiewicz, s. 588 („ur. 3 X 1714 r.”); HC VI, s. 381 („natus in parochia Skomlinensi dioecesis Gnesnensis, baptizatus 3. Octobris 1714”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 491 („[ur.] 3 X 1714”); Nowicki, *Słownik biograficzny rządców parafii*, s. 230. Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 144.

⁷¹ Szostkiewicz, s. 596 (brak daty urodzenia); HC VI, s. 259 („natus in loco Tarnogorensi 6. Novembris 1698”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 501 (brak daty urodzenia); Przybyszewski, *Katalog*, s. 245 („syn Jana, chorążego kijowskiego, i [brak imienia] Żaboklickiej, wojewodzianki podolskiej”; brak daty urodzenia); Prokop, *Arcybiskupi halicy i lwowscy*, s. 233. Por. Rzepnicki, *Vitae praesulum*, t. 1, s. 235 („Joanne, vexillifero Kioviensi, Braclaviensi praefecto, et Żaboklicka, Nicodemi, palatini Podoliae, filia, genitus”); Prokop, *Wypisy źródłowe do biografii polskich biskupów*, cz. 4, s. 372 nr 103; Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 144.

68

de ZEHMEN Karol Fryderyk biskup (*Warmia*)**chrzest 3 IV 1720**⁷²

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 153, k. 262r (In libro parochiali Auracensi)

Anno millesimo septingentesimo vigesimo, tertia Aprilis, ritu Romano-Catholico a Reverendo Domino Joanne Christophoro Wernberger, tunc temporis cooperatore, baptizatus est Illustris et Generosus Dominus Joannes Carolus Fridericus, Perillustris et Gratosi Domini Friderici liber baro a Zehmen, Reverendissimi et Celssissimi Sacri Romani Imperii principis et episcopi Cystettensis consilarii intimi, nec non archiæurgæ[?] in Wahrberg, ac Perillustris et Gratosæ Dominae Mariæ Sophiæ Carolinae, natae baronissæ Knoebl a Kadzen Allenbogen [*recte* Katzenellenbogen], filius legitimus, et per Illustrissimum, Excellentissimum comitem de Metsch, Sacrae Caesareo Regiæ Maiestatis consiliarium intimum, et Perillustrem ac Gratosum Dominum Franciscum Carolum de Walpoth, Sacri Romani Imperii principem et episcopum Cystettensem, consiliarium intimum et venationis summum praefectum, Sacro Fonte elevatus est.

69

ZAŁĘSKI Antoni Leon (w zakonie **Tomasz**) biskup-nominat (Baków)**chrzest 3 VII 1687**⁷³

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 119, k. 57r (Ex metrica ecclesiae parochialis Vlodimiriensis)

⁷² Szostkiewicz, s. 596 („ur. 3 IV 1720 r.”); HC VI, s. 260 („natus in loco de Aurach dioecesis Eystettensis, baptizatus 3. Aprilis 1720”); *Słownik biograficzny kapituły warmińskiej*, s. 291 (M. Borzyszkowski, A. Kopiczko) („ur. ok. 1720 w Eichstädt w Bawarii”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 513 („[ur.] ok. 1720”); Zawadzki, *Duchowieństwo katolickie oficjalu pomezańskiego*, t. 2, s. 282 (jako datę urodzenia podano w nagłówku biogramu rok 1717). Także: A. Triller, *Zehmen Karl Friedrich Freiherr von (1720-1798)*, w: *Die Bischöfe des Heiligen Römischen Reiches 1648 bis 1803*, s. 587 („~ 3. 4. 1720 in Aurach (Diözese Eichstädt)”); brak informacji o rodzicach); Prokop, «*Diario Ordinario*» oraz «*Notizie*» *rzymskich drukarzy Cracas*, s. 145. Warto odnotować, że w latach 1781-1790 na czele diecezji Eischstädt (*Cystettensis*) stał – jako jej ordynariusz – biskup Jan Antoni von Zehmen (25 XI 1715–23 VI 1790), będący szóstym z piętnaściora dzieci Fryderyka von Zehmen i Szarlotty Zofii Knebel von Katzenellenbogen, a zatem starszym bratem rodzonym sufragana warmińskiego z lat 1765-1798 (E. Reitter, *Zehmen Johann Anton Freiherr von (1715-1790)*, w: *Die Bischöfe des Heiligen Römischen Reiches 1648 bis 1803*, s. 586-587).

⁷³ Szostkiewicz, s. 592 (brat dat życia; mylna forma nazwiska: *Zalewski*); HC VI, s. 112 („natus in dioecesi Luceoriensi, baptizatus 3. Julii 1687 in ecclesia parochiali Vlodimiriensi”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 505 (brak daty urodzenia). Nadto zob. K. R. Prokop, *Biskupi bernardyńscy w gronie biskupów-zakonników doby staropolskiej (XVI-XVIII w.)*, w: *Pięćset pięćdziesiąt lat obecności OO. Bernardynów w Polsce (1453-2003)*, red. W. F. Murawiec i D. A. Muskus, Kalwaria Zebrzydowska 2006, s. 256.

Ego Casimirus Joannes Płoński baptizavi filium Antonium Leonem, Magnifici Constantini Załęski, subdapiferi Czerniechoviae, et Annae Rupniewska, coniugum legitimorum. Levantes fuere Illustrissimus et Reverendissimus Dominus Leo Załęski, episcopus Vlodimiriensis et Brestensis, cum Generosa Helena Załęska, coniuge iudicis Luceoriensis castrensis, de villa Owadno, die tertia Julii, anno Domini millesimo sexcentesimo octuagesimo septimo.

70

ŻORAWSKI (ŻÓRAWSKI, ŻURAWSKI) Michał Jan biskup (Płock)

chrzest 6 X 1727⁷⁴

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 178, k. 212v (De libris metrices baptizatorum ecclesiae parochialis Zawidzensis dioecesis Plocensis archidiaconatus Plocensis)

Ego Valentinus Kowalewski baptizavi filium nominum Michaëlem Joannem Nepomucenum, Magnificorum Jacobi Zorawski, pincernae Plocensis, et Mariannae de domo Jezewskich Zorawska, legitimorum coniugum. Patrini fuerunt levantes de Sacro Fonte Illustris Joannes Krasinski, praepositus collegiatae S. Michaelis Plocensis, canonicus Varmiensis, et Magnifica Rosalia de domo Jezewskich Gulczewska, thesauraria Zakroczymensis, tum Magnificus Josephus Jezewski, pocilator Zakroczymensis, et Magnifica Sophia de Jezewskie Zboinska, pincernida Dobrinensis, die sexta Octobris anno Domini millesimo septingentesimo vigesimo septimo.

* * * * *

ZGONY / POGRZEBY

1

CZARTORYSKI Kazimierz Florian arcybiskup (Gniezno)

† 15 V 1674⁷⁵

⁷⁴ Szostkiewicz, s. 597 („ur. 6 X 1727 r.”); HC VI, s. 403 („natus in loco Zawidzensi dioecesis Plocensis, baptizatus 6. Octobris 1727”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 522 („[ur.] 6 X 1727”). Por. Prokop, *«Diario Ordinario» oraz «Notizie» rzymskich drukarzy Cracas*, s. 145.

⁷⁵ K. Piwarski, *Czartoryski Kazimierz Florian († 1674)*, PSB, t. 4, s. 282 („zamknął powieki 15 V 1674 r.”); Szostkiewicz, s. 430 („umarł w Łowiczu 15 V 1674 r.”); K. Dola, *Katalog arcybiskupów i biskupów rezydencjalnych metropolii i diecezji polskich obrządku rzymskokatolickiego do czasów współczesnych*, w: *Historia Kościoła w Polsce*, t. 2: 1764-1945, cz. 2: 1918-1945, red. B. Kumor i Z. Obertyński, Poznań 1979, s. 264, nr 55 („zm. 15 V 1674”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 63 („[zm.] 15 V 1674”); Prokop, *Arcybiskupi gnieźnieńscy w tysiącleciu*, s. 227.

ASV, Segretaria di Stato. Polonia, vol. 90, k. 287r (list nuncjusza Francesco Buonvisiego do kard. Paluzzo Paluzzi-Altieriego z daty: Warszawa, 22 V 1674); zob. również: tamże, k. 175r (list z daty: Warszawa, 4 IV 1674 – «Monsignor Arcivescovo continuava nella sua indisposizione, che lo tiene quasi sempre al letto»), 267r (list z daty: Warszawa, 16 V 1674 – «Mori hiermattina Monsignor Arcivescovo»)

Mori la mattina de 15. [Maggio] Arcivescovo [di Gnesna], essendosi presagito di dovere in quel giorno passare à miglior vita [...]. La sua morte hà fatto cadere la Regina, perchè con lui perdè tutto il partito che haveva nella Polonia e la Lituania [...].

2

DĄBSKI Stanisław Kazimierz biskup (Kraków)

† 29 XI 1700 (pogrzeb 16 XII)⁷⁶

ASV, Segretaria di Stato. Polonia, vol. Add.10, b.p. (dokument z daty: Kraków, 31 III 1742, wystawiony przez krakowski konwent franciszkanów konwentualnych)

Illustrissimus et Reverendissimus Dominus Stanislaus Dąbski, episcopus Cracoviensis, mortuus [est] anno Domini millesimo septingentesimo, die vigesima nona Novembris [29 XI 1700].

AJG, rkp 535, s. 780

Hoc anno [*i.e.* 1700], sub tempus Jubilaei magni, die 27. Septembris fatis cessit Innocentius XII, pontifex maximus, anno pontificatus sui decimo. Quem subsequutus est Illustrissimus et Reverendissimus Dominus Stanislaus Dąbski, non ita pridem ex episcopatu Cuiaviensi episcopus Cracoviensis, dux Severiae, in ipso ingressu ad cathedram procinctu viam aeternitatis ingressus, in ecclesia Sanctorum Petri et Pauli Apostolorum, apud Patres Societatis Jesu ibidem Cracoviae die 16. Decembris sepultus. In cuius locum successit Illustrissimus et Reverendissimus Dominus, Dominus Georgius Albrechtus Donhoff, S[acri] R[omani] I[mperii] princeps [*recte* comes], episcopus Premisliensis, supremus Regni cancellarius, Ordinis nostri et praecipuae Clari Montis patronus singularissimus et protector zelozissimus [...].

⁷⁶ Rzepnicki, *Vitae praesulum*, t. 1, s. 374 („anno 1700, die 15. Decembris, e vivis sustulit”); K. Piwarski, *Dąbski Stanisław Kazimierz herbu Godziemba († 1700), biskup kujawski*, PSB, t. 5, s. 37 („zmarł niespodziewanie 15 XII 1700”); Szostkiewicz, s. 432 („po przybyciu do Krakowa nagle umarł 15 XII 1700 r.”); Dola, *Katalog arcybiskupów i biskupów rezydencjalnych metropolii i diecezji polskich*, s. 273 nr 58 („zm. 15 XII 1700”); B. S. Kumor, *Dzieje diecezji krakowskiej do roku 1795*, t. 1, s. 527 („przybył do Krakowa na uroczysty ingres i 15 XII 1700 niespodziewanie zmarł”); Prokop, *Poczet biskupów krakowskich*, s. 183; Nitecki, *Biskupi*, kol. 69 („[zm.] 15 XII 1700”); Prokop, *Sylwetki biskupów łuckich*, s. 118. Zob. również Prokop, *Wypisy źródłowe do biografii polskich biskupów*, cz. 1, s. 201 nr 4.

3

DENHOFF (DÖNHOF) Jerzy Albrecht biskup (Kraków)

† 16 III 1702 (pogrzeb 5 IV)⁷⁷

AJG, rkp 535, s. 825-826 (tamże również podany tekst umieszczonej nad grobem biskupa J.A. Denhoffa inskrypcji epitafijnej)

Hoc eodem anni 1702 decursu plures insignes personas invida mors Regno nostro rapuit. Inter quas unam hic non absque lachrymis recenseo, Celsissimum et Illustrissimum S[acri] R[omani] I[mperii] principem [*recte* comitem] Georgium Albrachtum comitem Denhoff, episcopum Cracoviensem. Qui in ipso exordio initi episcopatus Cracoviensis fatorum invidia mortalitatis admonitus placidissimus princeps omnibus Sacramentis munitus placide obdormivit in Domino die 16. Martii, aetatis suae anno 54. In Claro Monte Czystochowiensi, in sepulchro patrum suorum Denhoffiano, conditus die 5^{ta} mensis Aprilis.

4

DUNAJEWSKI Albin biskup (Kraków), kardynał

† 18 VI 1894⁷⁸

ASV, Archivio Nunziatura di Vienna, vol. 659, fasc. 1/j [XII (j)], k. 579r-v (pismo prepozyta krakowskiej kapituły katedralnej do nuncjusza apostolskiego w Wiedniu, arcybiskupa Antonio Agliardiego, z daty: Kraków, 24 VI 1894)

Tristissimum nuntium de morte venerandissimi ac optimi archipraesulis nostri Albini tituli SS. Vitalis, Gervasii et Protasii Sanctae Romanae Ecclesiae cardinalis presbyteri Dunajewski, qui atrocem pulmonum inflammationem sustinere non valens, die 18. Junii anno currenti, Sanctissimis Sacramentis provisos ac benedictione apostolica munitus, pie in Domino obdormivit, via telegraphica cum Excellen-

⁷⁷ W. Sarna, *Biskupi przemyscy obrzędu łacińskiego*, t. 2, s. 389 („umarł 16 III 1702 w Kielcach w pałacu biskupim, a pochowany został w kościele częstochowskim”); K. Piwarski, *Denhoff Jerzy Albrecht (1640-1702), kanclerz wielki koronny, biskup krakowski*, PSB, t. 5, s. 113 („16 III 1702 umarł w Kielcach”); Szostkiewicz, s. 435 („zmarł 16 III 1702 r.”); Dola, *Katalog arcybiskupów i biskupów rezydencjalnych metropolii i diecezji polskich*, s. 273 nr 59 („zm. 16 III 1702”); Kumor, *Dzieje diecezji krakowskiej do roku 1795*, t. 1, s. 527 („zmarł 16 III 1702 w Kielcach”); Prokop, *Poczet biskupów krakowskich*, s. 186; Nitecki, *Biskupi*, kol. 73 („[zm.] 16 III 1702”).

⁷⁸ T. Glemma, M. Tyrowicz, *Dunajewski Albin (1817-1894), biskup krakowski i kardynał, działacz polityczny i kościelny*, PSB, t. 5, s. 462-464 (brak informacji o dacie dziennej śmierci); Dola, *Katalog arcybiskupów i biskupów rezydencjalnych metropolii i diecezji polskich*, s. 273 nr 69 („zm. 18 VI 1894”); Prokop, *Poczet biskupów krakowskich*, s. 233; Nitecki, *Biskupi*, kol. 84 („[zm.] 18 VI 1894”); K. R. Prokop, *Polscy kardynałowie*, Kraków 2001, s. 204-205. Także J. LeBlanc, *Dictionnaire biographique des cardinaux du XIX^e siècle. Contribution à l'histoire du Sacré Collège sous les pontificats de Pie VII, Léon XII, Pie VIII, Grégoire XVI, Pie IX et Léon XIII, 1800-1903*, Montréal 2007, s. 319.

tia Vestra Reverendissima statim communicavi, nunc vero peractis funebralibus officio mihi esse, ducō Excellentiae Vestrae debita cum reverentia notificare, capitulum cathedrale in sessione die 23. Junii anno currenti celebrata Illustrissimum Dominum Felicem Gawroński, iuris canonici doctorem, protonotarium apostolicum ad instar particip[antium] ac eiusdem capituli praelatum custodem, servatis de iure servandis per unanimia suffragia in vicarium capitularem elegisse.

5

KOSSAKOWSKI Jan Nepomucen biskup (Wilno)

† 27 IX 1808⁷⁹

ASV, Segreteria di Stato. Polonia, vol. Add.12, b.p. (pismo hrabiego Waleriana Strojnowskiego do papieża Piusa VII z daty: Orochow, 20 XII 1808)

Il vescovado diocesano di Vilna, già nel Regno di Polonia, adesso nell'Impero Russo situato, divenne vacante per la morte del Monsignor Kossakowski, fù vescovo di Vilna, accaduta a Vienna il dē 27. Settembre dell'anno corrente. Sua Maestà l'Imperatore di tutte de Russie col suo rescritto di 3/15 Novembre ingiunse all'arcivescovo di Mohilow e metropolitano, presidente del Colleggio Cattolico a Pietroburgo, Monsignor Stanislaō Siestrzeńcewicz, d'installare al vacante vescovado di Vilna il mio fratello, Monsignor Girolamo Stroynowski, vicepresidente del medesimo Colleggio Cattolico, il quale già per la bolla apostolica dal 1803 ossia 1804 era consecrato vescovo Lambesitano e coadiutore del vescovado diocesano di Luceoria e di Zytomierz.

6

Moszyński Konstantyn biskup (Inflanty/Wenden)

† 9 IX 1738 (pogrzeb 13 IX)⁸⁰

AJG, rkp 745, s. 278[276]-279[277]

⁷⁹ Szostkiewicz, s. 490 („zmarł w Baden 26 VIII 1808”); L. Żytkowicz, *Kossakowski Jan Nepomucen herbu Ślepowron, przydomek Korwin (1755-1808), biskup inflancki i wileński*, PSB, t. 14, s. 267 („zmarł 26 VIII 1808 r. w Baden pod Wiedniem”); Dola, *Katalog arcybiskupów i biskupów rezydencyjnych metropolii i diecezji polskich*, s. 298 nr 29 („zm. 26 VIII 1808”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 217 („[zm.] 26 VIII 1808”); Petkus, *Vilniaus vyskupai Lietuvos istorijoje*, s. 569.

⁸⁰ Szostkiewicz, s. 519 („zmarł 9 IX 1738 r.”); Dola, *Katalog arcybiskupów i biskupów rezydencyjnych metropolii i diecezji polskich*, s. 266 nr 12 („zm. 9 IX 1738”); Kumor, *Moszyński Konstantyn*, s. 128 („w r. 1738 przybył po raz ostatni na Jasną Górę; sparaliżowany, utracił mowę i 9 IX 1738 tamże zmarł; pochowano go 13 IX w grobach zakonników na Jasnej Górze”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 300 („[zm.] 9 IX 1738”). Por. *Roczniki Zakonu św. Pawła Pierwszego Pustelnika. Tom II z uzupełnieniami*, s. 103 („na skutek nagłego ataku apopleksji rozstał się z życiem 9 X 1738 r., w 68 roku życia. [...] Ciało zmarłego pogrzebano z należąną czcią i okazałością”).

Annus Domini 1738, September, die 9^{na}. De media nocte, ante horam duodecimam, Illustrissimus Dominus Constantinus Moszynski, episcopus Livoniae, praepositus cathedralis Posnaniensis, Schovensis [= Vschovensis] et Brzeznicensis, animam Deo tradit, die vero 13^{ia} eiusdem [= 13 IX 1738], praesentibus magnificis dominis cognatis suis, cum solempni lugubri apparatu sepultus. Hic egregie, terminatis Romae studiis theologicis, philosophiae professor in Claromonte et statim definitor electus. Tandem in Rupella theologiam tradidit laureamque doctoralem promeruit. Priorem postmodum Rupellanum laudabiliter gessit. Munere provincialatus quinquies insigni cum gloria [...] functus est. Conventus Claromontani [s. 279(277)] ter prior extitit. [...] Apud Aulam [Regiam] et magnates dignam aestimationem habuit. Ad pacem ineundam, Serenissimi regis Poloniarum Augusti 2^{di}, multum cooperatus est. Capitaneatum Brzeznicensem sua industria et activitate pro conventu Clarimontis impetravit. Coronationem in Urbe procuravit et executus est [...].

7

PEŁESZ Julian biskup (Przemyśl–Sambor–Sanok)

† 22 IV 1896⁸¹

ASV, Archivio Nunziatura di Vienna, vol. 660, fasc. 1/t [XII (t)], k. 236r (pismo kanonika przemyskiego obrządku grecko-katolickiego Konstantyna Czechowicza do nuncjusza apostolskiego w Wiedniu, arcybiskupa Antonio Agliardiego, z daty: Przemyśl, 7 V 1896)

Magno honore mihi duco Excellentiae Vestrae Reverendissimae debita cum reverentia notum facere, in sessione capituli Premisliensis ritus Graeco-Rutheni die 29. Aprilis 1896 celebrata post mortem in Domino defuncti antistitis nostri Juliani Pełesz, qui die 22^a Aprilis pie in Domino obiit, mihi humillime infra scripto a fratribus capitularibus concreditum fuisse administrationem dioecesis Premisliensis ritus Graeco-Rutheni tamquam vicario capitulari.

⁸¹ K. Dola, *Katalog arcybiskupów i biskupów rezydencjalnych eparchii polskich obrządku grecko-unickiego od unii brzeskiej (1596) do roku 1945*, w: *Historia Kościoła w Polsce*, t. 2, cz. 2, s. 309, nr 17 („zm. 22 IV 1896”); C. Lechicki, *Pełesz (Pelesz) Julian (1843-1896), unicki biskup przemyski, samborski i sanocki*, PSB, t. 25, s. 571 („zmarł 22 IV 1896 w Przemyślu i pochowany został w katedrze przemyskiej”); D. Błażejowskyj, *Hierarchy of the Kyivan Church (861-1990)*, Romae 1990, s. 320; S. Nabywaniec, *Unicy biskupi przemyscy w latach 1610-1991*, Rzeszów 1995, s. 80 („zmarł w wieku zaledwie 53 lat w Przemyślu dnia 22 IV 1896 r.”); D. Błażejowskyj, *Historical Šematism of the Eparchy of Peremyśl including the Apostolic Administration of Lemkivščyna (1828-1939)*, L’viv 1995, s. 25, 799 („† 22.04.1896 Peremyśl”); Д. Блажейовський, *Ієрархія Київської Церкви (861-1996)*, Львів 1996, s. 320.

8

POTKAŃSKI (PODKAŃSKI) Stanisław komendatoryjny opat (Sulejów)

† 6 I 1788⁸²

Archiwum Diecezjalne w Płocku, sygn. ACapPloc 25, s. 94-95; tamże, sygn. ACapPloc 23, s. 36 (13 V 1775: aprobatą testamentu scholastyka płockiego i komendatoryjnego opata sulejowskiego Stanisława Potkańskiego z 20 IV tr.)

Capitulum praesens recepta certa notitia ex literis ad P.R. Wyszkowski per P.R. Lipinski scriptis de obitu Illustrissimi Stanislai Potkanski, scholastici cathedralis Plocensis, die 6^{ta} Januarii anno currenti 1788 expleto, anniversarium repentinum decantandum et tres missas per quemlibet ex praelatis et canonicas absolendas decrevit.

9

POTOCZKI Jan Antoni biskup (Przemyśl)

† 16 V 1832⁸³

ASV, Archivio Concistoriale, Iuramenta fidelitatis et Professiones fidei, vol. XIX, k. 372r (notatka pracownika Sekretariatu Stanu Stolicy Apostolskiej dla sekretarza rzymskiej Kongregacji Konsystorialnej)

Gli si partecipa insieme la morte avvenuta di Monsignor Giovanni Antonio Potoczki [*sic!*], vescovo di rito Latino di Premisla nella Galizia Austriaca, cessato di vivere li 16. Maggio [1832], caduto in età di anni 73, come riferisce Monsignor nunzio di Vienna con dispaccio dei 30. dello stesso mese.

10

PRZERĘBSKI (PRZEREMBSKI) Adam komendatoryjny opat (Jędrzejów)

† 17 I 1811⁸⁴

⁸² Zob. Prokop, *Wiadomości do biografii biskupów oraz opatów i księń*, s. 315 (w informacji nekrologicznej w ówczesnej prasie przydano mu imię Hieronim). Por. nadto M. Borkowska, *Dzieje cystersów sulejowskich*, Kraków 2008, s. 155 nn; Przybyszewski, *Katalog*, s. 170.

⁸³ S. Barącz, *Żywoty sławnych Ormian w Polsce*, Lwów 1856, s. 280; Sarna, *Biskupi przemyski obrządku łacińskiego*, t. 2, s. 526 („zakończył życie 16 V 1832 o godzinie 1. popołudniu”); Dola, *Katalog arcybiskupów i biskupów rezydencyjnych metropolii i diecezji polskich*, s. 291 nr 56 („zm. 16 V 1832”); T. Śliwa, *Potoczki (Potocki) Jan Antoni (1759-1832), rektor Uniwersytetu Lwowskiego, biskup przemyski obrządku łacińskiego*, PSB, t. 28, s. 239 („zmarł 16 V 1832 w Przemyślu i został pochowany w tamtejszej katedrze”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 358 („[zm.] 16 V 1832”); T. Załęski, *Słownik biograficzny duchownych ormiańskokatolickich oraz duchownych rzymskokatolickich pochodzenia ormiańskiego w Polsce w latach 1750-2000*, Kraków 2001, s. 87 nr 187.

⁸⁴ Wiśniewski, *Katalog prałatów i kanoników sandomierskich*, s. 240 („umarł 16 I 1811 roku”); Bukowski, *Katalog opatów jędrzejowskich*, s. 201 („zmarł 16 I 1811 r.”); Przybyszewski, *Katalog*,

Archiwum Państwowe w Krakowie, Oddział na Wawelu, Archiwum Siedliszowickie Załuskich, sygn. ASZ 86 – [Obciążenia hipoteczne dóbr Przerembskich 1810-1847], s. 27 (Pro informatione)

Jaśnie Wielmożny opat [Adam] Przerembski był dożywotnim posiadaczem dóbr Niegosławice, Zagorzyce i Rudniki. Po zaszłej jego śmierci w dniu 17 stycznia 1811 r. dobra te zostały na Skarb [Księstwa Warszawskiego] odebranymi, lecz później, w skutek dekretu króla saskiego [i księcia warszawskiego Fryderyka Augusta] biskupowi [krakowskiemu Andrzejowi] Gawrońskiemu oddane, a po śmierci tego księdza dziekanowi [Michałowi] Sołtykowi w administrację dane.

11

STEFANOWICZ Samuel Cyryl arcybiskup (Lwów)

† 8 XII 1858⁸⁵

ASV, Archivio Nunziatura di Vienna, vol. 415, k. 614r-v (list ormiańskiego biskupa-koadiutora Grzegorza Michała Szymonowicza do nuncjusza apostolskiego w Wiedniu Antonino De Luca z daty: Lwów, 17 XII 1858)

Moestosum remitto Excellentissimo ac Reverendissimo Domino nuntium de obitu Excellentissimi ac Reverendissimi Samuelis Cyrilli Stefanowicz, archiepiscopi metropolitani Leopoliensis ritus Armeni, qui expletis 104 vitae annis, ex his 81 in sacerdotio, ut ut nostrae diaecesi per 26 annos piissime praefuit, sic etiam cum odore sanctitatis die 8^{va} mensis et anni currentis ex hac vita migravit.

12

STROJNOWSKI Hieronim biskup (Wilno)

† [5/17] VIII 1815⁸⁶

s. 179 („zmarł 10 I 1811 w dobrach Łopuszno”). Por. nadto *Urzednicy centralni i nadworni Polski XIV-XVIII wieku. Spisy*, red. A. Gąsiorowski, Kórnik 1992, s. 99 (nr 560), 197.

⁸⁵ Z. Obertyński, *Katalog unickich arcybiskupów ormiańskich w Polsce*, w: *Historia Kościoła w Polsce*, t. 2, cz. 2, s. 312 nr 10 („zm. przed 8 XII 1858”); G. Petrowicz, *La Chiesa Armena in Polonia e nei paesi limitrofi*, t. 3, Roma 1988, s. 314 nn; Zaleski, *Słownik biograficzny duchownych ormiańskokatolickich*, s. 97, nr 211; K. Stopka, *Stefanowicz (Ohanowicz) Samuel Cyryl (Cirill) (1755-1858), arcybiskup ormiańskokatolicki Lwowa*, PSB, t. 43, s. 215 („zmarł 8 XII 1858 dobiegając 104 lat; został pochowany 11 XII na cmentarzu Łyczakowskim we Lwowie”).

⁸⁶ Dola, *Katalog arcybiskupów i biskupów rezydencjalnych metropolii i diecezji polskich*, s. 298, nr 30 („zm. 17 VIII 1815”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 422 („[zm.] 15 VIII 1815”); Petkus, *Vilniaus vyskupai Lietuvos istorijoje*, s. 789-790 („† 5 VIII 1815”); A. J. Kukuła, *Strojnowski (Strojnowski) Hieronim herbu Strzegom, w zakonie Hieronim od św. Bernarda (1752-1815), pijar, prawnik ekonomista, profesor Szkoły Głównej Wielkiego Księstwa Litewskiego, rektor Uniwersytetu Wileńskiego, biskup wileński*, PSB, t. 44, s. 399 („zmarł 5 VIII 1815 w folwarku Czarci Kąt (obecnie Elnokumpiai) koło Wilna”). Także A. J. Kukuła, *Hieronim hrabia Strojnowski. Prawnik – ekonomista – fizjokrat (1752-1815)*, Lublin 2009, s. 158-159.

ASV, Archivio Nunziatura di Vienna, vol. 215, k. 212r-213v (list arcybiskupa mohylowskiego Stanisława Sistrzeńcewicza do nuncjusza apostolskiego w Wiedniu, arcybiskupa Antonio Gabriele Severoliego, z daty: Sankt Petersburg, 17 VIII [st. st.] 1815)

Je porte à Votre Excellence la triste nouvelle de la mort de Monsignore Jérôme Stroynowski, évêque administrateur de Vilna, arrivée le 5 Août v[eteris] st[yli]. Le Chapitre s'est assemblé pour élire le nouvel administrateur dans la huitaine selon la loi. C'est le huitième prélat nommé par S. M. I. mort avant d'obtenir la bulle. Il a été préconisé dans l'autre monde... Et Dieu de miséricorde me permet de commencer ma 85^{me} sous cinq jours!"

ASV, Archivio Nunziatura di Vienna, vol. 239, k. 50r-v (list senatora Waleriana Strojnowskiego do nuncjusza apostolskiego w Wiedniu, arcybiskupa Antonio Gabriele Severoliego, z daty: Horochow, 12 X 1815)

Trouvant dans les papiers du feu mon frere le Comte Stroynowski, évêque de Vilna, la trace de ses relations avec Votre Excellence, je me fais un devoir de Lui donner la triste nouvelle de sa mort arrivée le 5/17 Août année courante [...]. Le Comte Valerian de Stroynowski, sénateur de l'Empire Russe.

13

SZEPTYCKI Atanazy biskup (Przemyśl–Sanok–Sambor)

† 7/8 VI 1779⁸⁷

ASV, Archivio Nunziatura di Vienna, vol. 77, k. 31r-v (pismo przemyskiej kapituły katedralnej obrządku grecko-katolickiego do nuncjusza apostolskiego w Wiedniu Giuseppe Garampiego z daty: Przemyśl, 10 VII 1779); por. tamże, k. 80r (gdzie jako data śmierci biskupa A. Szeptyckiego widnieje dzień 8 VI 1779); zob. nadto: tamże, k. 15r (o pochowaniu biskupa A. Szeptyckiego), 25r-28r (Inventarium rerum mobilium post pie defunctum episcopum Premisliensem ritus Graeco-Catholici Dominum Athanasium Szeptycki repositum)

Per obitum Reverendissimi, Illustrissimi Athanasii Szeptycki, Praemisliensis, Sannocensis et Samboriensis episcopi, die 7^{ma} Junii anno currenti secutum, pastore nostro dignissimo orbat, postquam ipsi iusta funeralia praestitimus, nos clerus

⁸⁷ A. Добрянский, *Исторія епископів трьох соединених епархій: перемишльської, самборської і саноцької, від найдавніших часів до р. 1794*, Львів 1893, s. 45 (także s. 54 przyp. 20); K. Dola, *Katalog arcybiskupów i biskupów rezydencjalnych eparchii polskich obrządku grecko-unickiego...*, s. 309 nr 9 („zm. 8 VI 1779”); Błażejowski, *Hierarchy of the Kyivan Church*, s. 274; Nabywaniec, *Unicy biskupi przemyscy*, s. 46 („śmierć spotkała go w Straszewicach, pod-samborskiej rezydencji biskupów przemyskich, gdzie najczęściej i najchętniej przebywał; tacy autorzy, jak Julian Pelesz, Antoni Dobriański i Tadeusz Gromnicki jako datę dzienną śmierci biskupa Szeptyckiego podają 8 VI 1779 r., natomiast *Protocollon actorum* zawiera informację, że zmarł [on] 9 VI 1779 r. o godzinie ósmej wieczorem”); Блажейовський, *Епархія Київської Церкви*, s. 274. Zob. nadto Prokop, *Wiadomości do biografii biskupów oraz opatów i księń*, s. 322.

cathedralis capitulariter congregatus, praesente et assistente dioecesano clero, electionem administratorum spiritualium peregrimus [...].

Archivum Historicum Congregationis «De Propaganda Fide» (Rzym), Fondo «Scritture riferite nei Congressi»: Moscovia – Polonia – Ruteni, vol. 13, k. 501r

Post obitum Illustrissimi et Reverendissimi Domini Athanasii Szeptycki, episcopi Premisliensis, Samboriensis et Sanocensis ritus Graeci Catholici, die octava mensis Junii [1779] sequutum, Ecclesia Premisliensis, Samboriensis et Sanocensis ritus Graeci Catholici vacare contigerit.

14

SZEPTYCKI Leon arcybiskup (Kijów-Halicz-Lwów)

† 23 V 1779⁸⁸

ASV, Archivio Nunziatura di Vienna, vol. 76, k. 247r-v (pismo [odpis] lwowskiej kapituły metropolitalnej obrządku grecko-katolickiego do cesarzowej Marii Teresy z początku czerwca 1779 r. [brak daty dziennej]); tamże, k. 248r-249v (analogicznej treści list lwowskiej kapituły metropolitalnej obrządku grecko-katolickiego do nuncjusza apostolskiego we Wiedniu Giuseppe Garampiego [tak samo niedatowany]); zob. również: tamże, k. 251r i 253r

Quam primum inopinatum eumque tristissimum nuncium accepimus, Reverendissimum Leonem Szeptycki, metropolitam totius Russiae, Leopoliensem, Hali-ciensem ritus Graeco-Catholici episcopum, pastorem nostrum vigilantissimum, Ecclesiae Regnique commodo promovendo addictissimum, ad diem 23. mensis elapsi Maii in civitate metropolitana Radomisliae supremum diem obiisse, illico pro homagiali nostra devotione Maiestati Vestrae Serenissima Principe ac Domina Clementissima significandum illud esse duximus.

15

WIERZCHLEJSKI Franciszek Ksawery arcybiskup (Lwów)

† 17 IV 1884⁸⁹

⁸⁸ I. I. Назарко, *Київські і галицькі митрополити. Біографічні нариси (1590-1960)*, Рим 1962, s. 109; Dola, *Katalog arcybiskupów i biskupów rezydencjalnych eparchii polskich obrządku grecko-unickiego*, s. 306 nr 14 („zm. 25 V 1779”); Błażejowskyj, *Hierarchy of the Kyivan Church*, s. 254; Блажейовський, *Ієрархія Київської Церкви*, s. 254. Zob. nadto *Litterae S. C. de Propaganda Fide Ecclesiam Catholicam Ucrainae et Bielarussiae spectantes*, t. 6, coll. A. G. Welykyj, Romae 1957, s. 48-51 nr 2684, 2686-2687; *Epistolae Leonis Ludovici Szeptyckij, metropolita Kioviensis catholici (1778-1779)*, coll. A. G. Welykyj, Romae 1971, s. XIII, XLIV-LIII (nr XV-XVII); Prokop, *Wiadomości do biografii biskupów oraz opatów i księń*, s. 322 (i tamże przyp. 115).

⁸⁹ Sarna, *Biskupi przemyscy obrządku łacińskiego*, t. 2, s. 507*-508*; Dola, *Katalog arcybiskupów i biskupów rezydencjalnych metropolii i diecezji polskich*, s. 278 nr 33 („zm. 17 IV 1884”); Nitecki, *Biskupi*, kol. 478 („[zm.] 17 IV 1884”); Prokop, *Arcybiskupi haličcy i lwowscy*, s. 329.

ASV, Archivio Nunziatura di Vienna, vol. 586, k. 107r-v (list prepozyta lwowskiej kapituły metropolitalnej obrządku łacińskiego do nuncjusza apostolskiego w Wiedniu, arcybiskupa Serafino Vannutelliego, z daty: Lwów, 18 IV 1884)

Heri, hora sexta vespertina, gravi et diuturno morbo detentus Excellentissimus Dominus archiepiscopus Leopoliensis ritus Latini Franciscus eques de Wierchlejski supremum obiit diem.

16

ZADZIK Jakub biskup (Kraków)

† 17 III 1642⁹⁰

AKapMK, AAct 13, k. 638r (19 III 1642)

Habita certa negotia ex literis Admodum Reverendi Domini Alexandri Brzeski, canonici Cracoviensis, confratris sui, de morte Illustrissimi et Reverendissimi olim Domini Jacobi Zadzik, episcopi Cracoviensis, pastoris sui, die Lunae proxime praeterito, hora decima ante meridiem, alias die 17. Martii [anno Domini 1642], pie defuncti, Admodum Reverendi Domini capitulares [...] concordibus votis ad electionem administratoris procedendam sibi esse conduserunt.

16

ZAŁUSKI Hieronim, koadiutor opata (Witów)

† 21 VI 16[33]⁹¹

⁹⁰ Szostkiewicz, s. 592 („zmarł 17 III 1642 r.”); Dola, *Katalog arcybiskupów i biskupów rezydencjalnych metropolii i diecezji polskich*, s. 273 nr 54 („zm. 17 III 1642”); Kumor, *Dzieje diecezji krakowskiej do roku 1795*, t. 1, s. 523 („zmarł 17 III 1642 w Bodzentynie”); Prokop, *Poczet biskupów krakowskich*, s. 169; Nitecki, *Biskupi*, kol. 504 („[zm.] 17 III 1642”). Por. Prokop, *Wypisy źródłowe do biografii polskich biskupów*, cz. 6, s. 364-365 nr 14.

⁹¹ Wiadomość o dacie zgonu rzeczzonego koadiutora komendatoryjnego opata witowskiego zaczerpnięta została przez J. B. Załuskiego najpewniej z dzieła A. J. D. Kraszewskiego *Życie świętych i w nadziei świątobliwej zeszyłych sług Boskich Zakonu Premonstratenskiego* [...]. Część druga, Warszawa 1752 (*Supplement o fundacjach i fundatorach klasztorów polskich, z historyków i manuskryptów zebrany*), gdzie na s. 324 (nr 21) czytamy: „Hieronim Załuski, koadiutor [Ottona] Schenkinga, wstąpił do nowicjatu [i] roku probacji nie wytrzymał, zmarł dnia 21 czerwca roku 1606”. Po tej informacji przytoczony tam został we fragmentach (s. 324-325) *List Jmci Pana Załuskiego, cześnika rawskiego, pisany po śmierci ś.p. Jmci Xiędza Załuskiego, nowicjusza, do xiędza Sądeckiego, przeora witowskiego*, z daty: *W Sobieniu, 22. Junii 1633*, w którym zawarta jest prośba, aby jego zmarły syn „w tym tygodniu któregośkolwiek dnia był oddany ziemi”, co jednoznacznie skazuje na dopiero co zaszły zgon. Tak czy inaczej rok 1606 nie wchodzi w tym względzie w rachubę, bowiem Otto Schenking (ordynariusz inflancki z lat 1590-1637), przy którym H. Załuski uzyskał koadiutorię, komendatoryjnym opatem witowskim został dopiero w r. 1613 (B. Kumor, *Schenking (Schenking, Szenking) Otto herbu Trąby (1554-1637), biskup wendeński (inflancki), opat sulejowski i witowski*, PSB, t. 35, s. 449). Rzeczoną datę roczną wyklucza również chronologia ówczesnych pokoleń rodziny Załuskich – w szczególności okoliczność, że wspomniany ojciec Hieronima zmarł do-

Archiwum Państwowe w Krakowie, Oddział na Wawelu, Archiwum Siedliszowickie Załuskich, sygn. ASZ 40 – [Papiery dotyczące genealogii i wiadomości o rodzinie Załuskich, zbierane przez Józefa Bonawenturę Załuskiego], s. 467 (notatka z XVIII w. wśród papierów rodowych Załuskich)

Hieronim Załuski, syn Wawrzyńca Załuskiego z Załusk, norbertanin, koadiutor Ottona Schenkinga (biskupa wendeńskiego), opata witowskiego, wstąpił do nowicjatu norbertańskiego w Witowie; roku probacji nie wytrzymał, zmarł dnia 21 czerwca 1606 [sic!] w Witowie.

* * * * *

VARIA

1

GÓRSKI Ludwik Stanisław biskup (Włocławek [Gdańsk])

subdiakon 6 XII 1749

diakon 19 XII 1749

prezbiterat 26 XII 1749

proboszcz przytycki (instytucja) 18 XI 1786⁹²

piero w r. 1680 (Żychliński, *Złota księga szlachty polskiej*, t. 8, s. 439-440: „Wawrzyniec Załuski, pierwszy z rodu senator, [...] ożeniony [...] z Jadwigą Krosnowską, kasztelanką gostyńską, zmarł w roku 1680, pozostawiając trzech synów i dwie córki: Annę, zakonnicę św. Klary [w rzeczywistości bernardynkę – przyp. K.R.P.], przełożoną klasztoru na Pradze pod Warszawą, i Barbarę, małżonkę Wojciecha Mokronowskiego. Z synów Wawrzyńca Hieronim był opatem witowskim i zszedł z tego świata *in opinione sanctitatis*”; także M. Borkowska, *Leksykon zakonnic polskich epoki przedrozbiorowej*, t. 2 – *Polska Centralna i Południowa*, Warszawa 2005, s. 172, gdzie o wspomnianej wyżej Annie Mariannie Załuskiej, urodzonej około 1618 r., w zakonie od około 1631 r.). Por. N. Backmund, *Monasticon Praemonstratense id est historia circariorum atque canoniarum candidi et canonici Ordinis Praemonstratensis*, t. 1, Straubing 1949, s. 347 („coadiutor Hieronymus Załuski † 1606”); K. Głowacki, *Kościół św. Małgorzaty i dawny klasztor norbertanów w Witowie*, Piotrków [Trybunalski] 1984, s. 35, 290 („Hieronim Załuski herbu Janina, syn Wawrzyńca z Załusk, cześnika rawskiego, administrator opactwa witowskiego w 1630 roku. Zmarł dnia 21 VI tego roku [sic!] w Witowie” [brak wskazania na podstawę źródłową informacji]).

⁹² P. Czaplewski, *Górski Ludwik Stanisław (1725-1799), pijar, biskup sufragan pomorski*, PSB, t. 8, s. 448 (gdzie w przedmiocie momentu wstąpienia do zakonu oraz dat kolejnych stopni święceń brak informacji, podobnie jak i na temat posiadania probostwa przytyckiego). Por. nadto Chodyński, *Biskupi sufragani włocławscy*, s. 90-91 (brak informacji o datach święceń; brak informacji o posiadaniu probostwa przytyckiego); Szostkiewicz, s. 459; A. Chapeau, F. Combaluzier, *L'Épiscopat française de Clément VIII à Paul VI*, w: *Dictionnaire d'histoire et de géographie ecclésiastiques*, t. 18, Paris 1977, kol. 321/322 nr 1383; Nitecki, *Biskupi*, kol. 129. Zob. także: *Historia domus Varsaviensis Scholarum Piarum*, wg indeksu (zwł. s. 195 przyp. 344).

AAGn, ACons, D 1, s. 599-600 (Institutio Illustrissimi et Reverendissimi Ludovici Gorski, episcopi Caesaropolitani, suffraganei Pomeraniae, ad ecclesiam parochialem in Przytyk post obitum Perillustris Reverendissimi Josephi Kochanowski, primicerii cathedralis Kiioviensis, praepositi Varsaviensis – dokument z daty: Warszawa, 18 XI 1786)

ASV, Archivio Concistoriale, Processus Consistoriales, vol. 181, k. 119r-v (dokument z daty: Warszawa, 20 V 1781 r.; wystawca dokumentu: «Ludovicus Jordan, Scholarum Piarum Polonae provinciae praepositus provincialis»)

Testamur praesentibus Admodum Reverendum Patrem Ludovicum Gorski, Ordinis nostri sacerdotem, natum esse in villa Roczmirowa dioecesis Cracoviensis die vigesima nona Aprilis millesimo septingentesimo vigesimo quinto [29 IV 1725]. Vestem Religionis suscepisse Ressorviae die vigesima tertia Julii millesimo septingentesimo quadragesimo primo [23 VII 1741]. Vota solemnia emisisse Podolinij die decima quinta Augusti millesimo septingentesimo quadragesimo tertio [15 VIII 1745]. Minores ordines recepissem ab Illustrissimo Venceslao Sierakowski, episcopo Premyslensi, anno millesimo septingentesimo quadragesimo octavo. Subdiaconatus ordinem ab eodem loci ordinario Brzozoviae die sexta Decembris millesimo septingentesimo quadragesimo nono [6 XII 1749]. Diaconatus ordinem Premysliae, ab Illustrissimo Pruski, suffraganeo Premysliensi, die decima nona Decembris millesimo septingentesimo quadragesimo nono [19 XII 1749]. Presbyteratus denique ordinem ab eodem Illustrissimo Pruski, suffraganeo Premysliensi, die vigesima sexta Decembris millesimo septingentesimo quadragesimo [26 XII 1749].

2

KARSKI Teodor opat (Święty Krzyż)

iuramentum 23 VI 1748⁹³

AKMK, AG 2, s. 280-282 (Testimonium super emissio iuramento et professione fidei per Karski, abbatem monasterii Sanctae Crucis)

Die Dominico 23. mensis Junii [anno Domini 1748] coram Celsissimo, Illustrissimo et Reverendissimo Domino, Domino Andrea Stanislao Kostka in Załuskie Załuski, Dei et Apostolicae Sedis gratia episcopo Cracoviensi, duce Severiae, ad infrascripta a Sancta Sede Apostolica delegato commissario [...], constitutus personaliter Reverendissimus Theodorus Karski, Ordinis Sancti Benedicti archiconobii Calvomontani abbas, vigore mandati eiusdem Sanctae Sedis Apostolicae iuramentum super fidelitate et obedientia Summo Pontifici eiusque successoribus praestanda [...], [s. 28I] praevia fidei professione praestitit.

⁹³ Por. M. Kanior, *Polska kongregacja benedyktyńska Świętego Krzyża 1709-1864*, Kraków 2000, wg indeksu (Karski Teodor Antoni). Ogólnie o typie źródła, jaki stanowią *iuramenta fidelitatis et professiones fidei*, zob. ostatnio: K. R. Prokop, *Polonica z drugiej połowy XVII oraz z XVIII i XIX w. w zbiorze «Iuramenta fidelitatis et Professiones fidei» w Archivio Segreto Vaticano (ASV)*, „Archiwa, Biblioteki i Muzea Kościelne”, 93 (2010) s. 211-258.

3

KRĘSKI Stanisław administrator opactwa (Hebdów)**elekcja 19 VII 1732**⁹⁴*AKapMK, AAct 2I, s. 210-211 (19 VII 1732)*

Post liberam resignationem administrationis abbatiae Hebdoviensis Ordinis Praemonstratensis Perillustris et Reverendissimi Domini Dominici Lohman, canonici Cracoviensis, illius immediati administratoris, Perillustris et Reverendissimus Dominus Stanislaus Kręski, primicerius cathedralis Cracoviensis, [...] per Reverendissimum Capitulum praesens [s. 211] administrator datus et deputatus [est].

⁹⁴ Przybyszewski, *Katalog*, s. 82-84 (s. 83: „w 1732 r., po rezygnacji Dominika Lochmana, objął administrację opactwa hebdowskiego”). Nadto zob. Wieteska, *Katalog praelatów i kanoników*, s. 91.